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Návšteva pápeža Františka na Slovensku 
bola veľkým povzbudením pre veriacich 
a všetkých ľudí dobrej vôle, ktorí jej 
venovali svoju pozornosť. 

Pápež prechádzal naprieč našou 
krajinou a pri každom zastavení sa 
prihovoril. Raz dospelým laikom, inokedy 
zasväteným, príslušníkom iných cirkví, 
židovskej komunite, rómskej menšine, 
mládeži.

V každom jednom povzbudení sme 
mohli sledovať jeho neúnavnú snahu 
o solidaritu s núdznymi, vylúčenými, 
s ľuďmi odkázanými na pomoc a súcit.

Vďaka takémuto odkazu sme 
povzbudení uchopiť výzvu žiť naše životy 
zmysluplne a životodarne. Vniesť do nich 
všetko, čo potrebuje spoločnosť, naše malé 
spoločenstvá, komunity, cirkev. 

Malé poohliadnutie sa rok od pápežovej 
návštevy na Slovensku za stopou, ktorú 
nám zanechal svojou návštevou, môže byť 
inšpiráciou k naplnenému životu.

Situácia u našich východných susedov 
nám priniesla okrem zdesenia aj množstvo 
príležitostí. Práve tu sa v službe utečencom 
črtá priestor vyjsť zo seba a vzdať sa 
svojho pohodlia pre bratov a sestry 
v núdzi. Ak je niekto na úteku pred hrôzami 
vojny a my máme možnosť pomáhať, som 
presvedčený, že práve to nám prinesie 
oveľa viac svetla do našich životov, ktoré 
môžeme vydať v službe iným. Mnohí 
z našich zasvätených rehoľníkov reagovali 
okamžite a začali slúžiť priamo na hranici. 

Okrem toho poskytli mnohým strechu 
nad hlavou a základné veci pre život. Je 
to povzbudzujúce a zároveň svedectvo 
lásky, s ktorou sa možno deliť za každých 
okolností.

Podieľať sa na vlastnom raste 
a formácii má svoju hodnotu a ukazuje 
sa prepotrebným v súvislosti s novými 
rýchlo sa meniacimi požiadavkami na 
zasvätených. Aj z tohto dôvodu sa aktuálne 
číslo venuje možnostiam takéhoto rastu.

Ako skutočne potrebná čnosť pre 
naše životy sa javí vo svojej naliehavosti 
čnosť vytrvalosti. Vytrvalosti v povolaní, 
vytrvalosti v zasvätení, vytrvalosti 
v osobnom raste, vytrvalosti v poskytovaní 
útočišťa a pomoci utečencom a všetkým 
núdznym. 

Práve tu možno nachádzať Krista 
a práve tu môžeme každý priložiť ruku 
k dielu.

Verím, že nebudeme šetriť, ale štedro 
rozdávať plným priehrštím všade tam, kde 
je potreba a kde sme potrební. Verme si, 
nenechajme sa znechutiť a vnesme do 
sveta všetko to dobré, čo sme načerpali 
vďaka Božej milosti.
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Juraj Ďurnek pochádza zo Žiliny, 
absolvoval Prírodovedeckú 
fakultu UPJŠ v Košiciach a stal sa 
učiteľom. Pretože ho bavila práca 
s mladými ľuďmi, rozhodol sa 
pomáhať im hlavne pri hľadaní 
a nachádzaní zmyslu života 
v Bohu. Táto túžba ho priviedla 
ku kňazskému a rehoľnému 
povolaniu v reholi piaristov. 
Pôsobil v Žiline a na piaristických 
školách v Prievidzi a v Nitre, stál 
pri zrode úspešného diela pre 
mladých pod názvom Piar, ktoré 
pôsobí vo viacerých mestách 
Slovenska. Je provinciálom rehole 
Piaristov na Slovensku. Jeho 
životným mottom je citát z Listu 
Galaťanom 5, 25: 
„Ak žijeme v Duchu, podľa Ducha 
aj konajme.“

V januári 2022 nahradil P. Václava 
Hypiusa, CSsR, na poste Predsedu 
konferencie vyšších rehoľných 
predstavených na Slovensku.

1

ROZHOVOR

Začiatkom roka si bol zvolený do funkcie predsedu KVRPS. 
S akými plánmi a víziou si sa ujal vedenia tejto služby pre 
všetkých rehoľníkov a zasvätených na Slovensku?

Predovšetkým som vďačný predchádzajúcemu vedeniu 
 KVRPS, že odviedlo veľmi dobrú prácu v náročnom období 
spájania našich konferencií, ale aj na poli etablovania rehoľ-
níkov na Slovensku. Práve tu vidím prvú výzvu pokračovať 
v etablovaní zasvätených, pretože my rehoľníci na Slovensku 
vykonávame veľa služby, len o nás nejakým spôsobom nie je 
počuť, a to by sa malo zmeniť. Pretože ak sa služba zasvätených 
dostane do povedomia spoločnosti, nájdeme aj viac možnos-
tí, ako pomôcť ľuďom v ich živote. Mnoho štátnych úradníkov 
ani nevie, čo sú rehole a kto sú to rehoľníci, tak im o tom treba 
povedať. To sa nám podarí, ak bude o našej službe počuť.

Vyžadovať si to bude samozrejme užšiu spoluprácu medzi 
našimi inštitútmi. Už sa mi to niekoľkokrát potvrdilo, že keď 
som išiel vybavovať nejakú vec na úrady ako provinciál piaris-
tov, bol som len zástupcom malej rehole, ale keď som povedal, 
že reprezentujem KVRPS, za ktorou stojí 72 reholí na Sloven-
sku a okolo 2 700 rehoľníkov, zrazu spozorneli.

Exhortácia Vita consecrata v článku 37 hovorí, že sa 
„zasvätený život nachádza v samom srdci Cirkvi“. Preto si 
myslím, že my zasvätení sme znamením pre túto dobu. To si 
však od nás vyžaduje postoj veľkej otvorenosti voči vanutiu 
Ducha Svätého. Preto by oblasť rozlišovania a proroctva 
mala byť ďalšia, v ktorej by sme mali rásť. „Rehoľníci sú 
prorokmi,“ povedal pápež František počas jedného stretnutia 
s generálnymi predstavenými, „prorokmi, ktorí svedčia 
o tom, ako Ježiš žil na tejto zemi, a ohlasujú, aké bude Božie 
kráľovstvo vo svojej dokonalosti. Rehoľná osoba sa nikdy 
nemá zrieknuť proroctva.“

Zasvätení žijú predovšetkým v komunitách. Aj pri rozvíjaní 
komunitného života stoja pred nami otázky: čím sa vlastne 

Tri otázky pre 
piaristu 

Juraja Ďurneka, 
nového predsedu 

KVRPS.
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naše rehoľné spoločenstvá odlišujú od 
ostatných spoločenstiev a organizácií? 
Sme pozvaní zlepšovať vzájomné vzťahy, 
prehlbovať náš duchovný život, vedieť 
reagovať na dnešnú dobu, byť verní 
koreňom na jednej strane a na druhej viac 
otvorení najmä pre mladých a chudobných 
a vedieť odovzdávať živé Evanjelium. 

To všetko nepôjde bez dobrej formácie, 
teraz myslím na permanentnú formáciu. 
Musíme si priznať, že kultúra trvalej for-
mácie v našich inštitútoch chýba. Perma-
nentná formácia je iba vtedy trvalá, keď 
je reálne prítomná v našom každoden-
nom živote. Lebo my denne potrebujeme 
svoje obrátenie a vyrovnanie sa s krízami 
vonkajšími – spoločenskými, akými bola 
pandémia či je vojnová kríza, ale aj s tými 
vnútornými, ako je kríza stredného veku či 
starnutie našich komunít.

To všetko je potrebné na konanie našej 
služby v rozličných charizmách a posla-
niach, ale predovšetkým pri tej najdôleži-
tejšej, ktorú nám zveril Pán Ježiš – odo-
vzdávať živé Evanjelium. 

Takže priority KVRPS sú na nasledujúce 
obdobie jasné – spolupráca a etablovanie 
rehoľníkov, rozlišovanie, komunitný život, 
formácia, najmä permanentná, a živá evan-
jelizácia.

Priority KVRPS  
sú na nasledujúce 
obdobie jasné 
– spolupráca 
a etablovanie 
rehoľníkov, 
rozlišovanie, 
komunitný život, 
formácia, najmä 
permanentná,  
a živá evanjelizácia.

V čom vidíš možnosti, ako by rehoľníci a zasvätení  
mohli obohacovať miestnu cirkev?

Prežívame práve obdobie prípravy Synody o synodalite a to 
je oblasť, v ktorej sa my rehoľníci pohybujeme už dlho. Na-
pokon sme to my, ktorí kráčame na ceste spoločne – v spolo-
čenstvách, ktorí sa učíme počúvať jeden druhého, ale snažíme 
sa aj vyjadriť svoj názor. Veď rehoľníci žijú kapitulný spô-
sob hodnotenia aj plánovania svojho života. Dôležité miesto 
v našom spoločnom živote má aj slávenie – svätá omša, litur-
gia hodín, adorácia. Cítime sa spoluzodpovední za naše diela 
a spolupracovníkov. Snažíme sa viesť dialóg v rámci Cirkvi, 
ale sme otvorení aj pre iné denominácie a vnímame, ako nás 
Pán posiela aj medzi neveriacich. Naše rozlišovanie a rozho-



Zasvätený život | 2022/024

3

ROZHOVOR

dovanie sa uskutočňuje predovšetkým ko-
légiovo na komunitných stretnutiach, pro-
vinciálnych radách či kapitulách. Vnímame 
význam postavenia rehoľných sestier 
v Cirkvi aj v riadiacich funkciách. Teda tak 
ako som vymenoval takmer všetky oblas-
ti, ktorými sa synoda zaoberá, my rehoľní-
ci vnímame osobitné poslanie nechať sa aj 
naďalej formovať k synodalite a touto na-
šou cestou obohatiť aj celú Cirkev. 

Kde alebo v čom vidíš rezervy a ťažkosti 
zasväteného života a kde naopak nádej  
a prínos pre celú spoločnosť?

Niektoré tie ťažkosti som spomínal. Zlyhávame v komunikácii 
so spoločnosťou a v spolupráci medzi sebou. To všetko musí 
začať od zmeny komunikácie v našich komunitách. Musíme 
otvoriť svoje uši a oči, lebo mnohí naši bratia a sestry sa cítia 
nevypočutí a nevidení. Mnohokrát sa zameriavame len na 
vlastné prežitie. Ale to nevyrieši problém s povolaniami. 
Príčinu treba hľadať v chýbajúcom zápale v našom apoštoláte. 
Len tak môžeme druhých nadchnúť, keď nás uvidia 
s horiacimi srdcami. V Cirkvi nám tiež chýba určitá vízia 
a spoločné smerovanie. 

Na druhej strane máme otvorené srdcia, keď treba dávať 
lásku. Stačila pandemická kríza a rehoľníci boli medzi 
prvými dobrovoľníkmi, ktorí sa hlásili do nemocníc alebo na 
testovacie miesta. Stačila vojnová kríza na Ukrajine a rehoľníci 
boli prví na hraniciach a v hotspotoch pripravení pomáhať. 
Otvorili svoje kláštory a školy pre utečencov. A kde je láska, 
tam je aj nádej a viera a rehoľníci na Slovensku sú toho 
svedkami. n

Všetko musí začať  
od zmeny komunikácie 
v našich komunitách.
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KVRPS od začiatku koordinovala pomoc rehoľníkov súvisiacu so 
vzniknutou situáciou na Ukrajine. Snažili sme sa zmapovať mož-
nosti reholí, aby sme vedeli pružne reagovať na novovzniknuté 
potreby (napr. ubytovanie, príp. aj skladové priestory, humani-
tárne a personálne kapacity). Zisťovali sme tiež počet komunít/
rehoľníkov – Slovákov, ktorí zostali na Ukrajine, iniciovali sme 
medzi rehoľníkmi nepretržitú adoráciu za pokoj na Ukrajine 
a na podnet Mons. Jozefa Haľka spustili rehoľné sestry z rôznych 
kongregácií opätovne telefonickú službu ucha (bezplatnú linku 
pomoci pre ľudí, ktorí potrebujú byť vypočutí).

V apríli sme zosumarizovali našu činnosť formou dotazníka, 
ktorého závery boli členom KVRPS predstavené na Zhromaždení 
v Badíne v dňoch 23. – 24. 5. 2022. Nešlo ani tak o výpočet toho, 
čo robíme, zámerom bolo skôr dostať sa k relevantným údajom 
a zmapovať aj problémy, na ktoré v reholiach narážame v súvislosti s pomo-
cou migrantom. Do pripraveného dotazníka sa zapojilo 48 reholí – členov 
KVRPS. Z výsledkov vyplynulo, že do priamej činnosti na podporu utečen-
cov sa zapojilo 433 rehoľníkov, v duchovnej službe ich bolo 125. V rámci na-
šich prostredí sme spolupracovali s viac ako 600 laikmi. 

Celkovo sme vytvorili priestor na ubytovanie pre 983 osôb (ubytovanie 
poskytlo 38 reholí – z toho krátkodobé ubytovanie, t. j. do 1 mesiaca 8 re-
holí; dlhodobé ubytovanie, t. j. od 1 mesiaca do 6 mesiacov 16 reholí; aj 
krátkodobé, aj dlhodobé ubytovanie 14 reholí). Doteraz sme prijali v na-
šich rehoľných štruktúrach celkom 2 804 osôb z toho 1 084 detí (samo-
zrejme, je to približný počet, na začiatku sa nerobili prehľady, preto môže-
me pokojne povedať, že ubytovaných bolo isto viac, čísla, ktoré uvádzame, 
vieme z prehľadov vedených v jednotlivých reholiach). Pri ubytovávaní sme 
narazili na viacero problémov, s ktorými sme sa snažili priebežne vyrov-
nať, niektoré postrehy uvádzam ďalej.

Okrem ubytovania sme migrantom poskytli aj iné služby, napr. asisten-
ciu pri vybavovaní na úradoch, odvoz/prevoz ľudí i humanitárnej pomo-
ci, prijali sme ukrajinské deti do našich škôl, otvorili sme niekoľko nových 
tried (napr. aj v materských školách), poskytli sme v našich priestoroch 
kurzy slovenčiny pre dospelých, realizovali sme rôzne zbierky, humanitár-
nu pomoc (aj sprostredkovanie nákupu liekov/ružencov pre ukrajinských 
vojakov, saleziáni vypravili na Ukrajinu už 8 kamiónov potravín...), pripra-
vili sme voľnočasové programy pre deti aj pre mamy s deťmi, zapojili sme 
sa do priamej dobrovoľníckej služby na hraniciach, resp. v utečeneckých 

centrách, zabezpečovali sme tiež 
prekladateľskú pomoc, ponúkli sme 
niekoľkým ukrajinským obyvateľom 
zamestnanie v našich štruktúrach.
Pri poskytovaní pomoci narážame 
na viacero problémov. Ak v nich ne-
nájdeme aspoň čiastočné riešenia, je 
možné, že dlhodobejšie nedokážeme 
pomoc poskytovať. Preto považuje-
me za dôležité iniciovať stretnutia so 
štátnymi orgánmi a spoločne hľadať 
cesty pomoci. Spísali sme niekoľko 
podnetov, ktoré sa nám nateraz zda-
jú dôležité. Chcem ich tu predsta-
viť a požiadať o pomoc smerujúcu 
k štátnym orgánom aj z vašej strany. 
Mons. Jozef Haľko je o podnetoch 
informovaný, keďže prijal pozvanie 
a pripojil sa online k nášmu Zhro-
maždeniu, keď sme hovorili o tej-
to téme. Aj touto cestou ďakujem za 
jeho ochotu prísť medzi nás a vypo-
čuť si opis situácie priamo od zástup-
cov jednotlivých reholí. 

Stručné informácie  
o postoji KVRPS  
a reholí k situácii  
na Ukrajine
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Podnety KVRPS k otázke starostlivosti o migrantov z Ukrajiny

1. V praxi existuje veľa 
nezrovnalostí vo vysvetľovaní 
a uplatňovaní nárokov na 
príspevok na migrantov – 
rôzne mestá a obce priznávajú 
nároky rozdielne: v jednom 
meste/obci bez problémov 
priznajú príspevok pre rehoľu, 
ktorá na tento cieľ poskytla dom 
zaradený podľa katastrálneho 
zákona nie ako stavba na 
bývanie, avšak v inom meste/
obci nepriznanie príspevku 
odôvodňujú práve tým, že 
stavba nie je oficiálne určená na 
bývanie, aj keď tak zariadená je 
– žiadame metodicky zosúladiť 
samosprávy a zabezpečiť 
rovnaký (bezproblémový) 
prístup k štátnym príspevkom.

2. Vzhľadom na možnosti 
financovania domov reholí, ktoré 
boli vyčlenené na bývanie pre 
migrantov, dávame návrh, aby 
sa v rámci zákona o sociálnej 
pomoci schválila konkrétna 
nová forma pomoci „dom 
pre migrantov“ a aby na ňu 
prispieval štát sadzbou podobne, 
ako prispieva napr. na útulky 
– získal by sa tým zdroj na 
financovanie energií, personálu, 
ktorý sa venuje migrantom, stará 
sa o chod budov a komunikáciu 
s ubytovanými, ako aj na aspoň 
čiastočné krytie psychologických 
služieb, na ktoré sú často 
odkázaní. Personál nie je 
možné zabezpečovať dlhodobo 
dobrovoľnícky. Ľudia, ktorí sa 
venujú migrantom, by v takomto 
zariadení mohli mať riadne 
zamestnanie – v každom prípade 
tam trávia celé dni. Navrhujeme 

sadzbu 300 eur/ubytovanú 
osobu/mesiac. Alternatívou 
k zriadeniu novej formy 
sociálnej pomoci by mohla 
byť možnosť kategorizovať 
takéto služby ako formu 
niektorého zo zariadení 
krízovej intervencie, napr. 
„útulok“ – tu však žiadame 
o zmiernenie zákonných 
podmienok, napr. povinnosť mať 
odborného garanta s príslušným 
vzdelaním, stanovovanie 
presných termínov predkladania 
žiadostí o financovanie pred 
rozpočtovaným rokom zosúladiť 
so situáciami, keď sa nič s istotou 
nedá plánovať (nik nevie, kedy 
vojna skončí, v akom čase po 
nej ľudia budú môcť znovu odísť 
do svojej vlasti...), určovanie 
posudkov a stupňov odkázanosti 
– zdĺhavá byrokracia. 

3. Ako zamestnávatelia, ktorí 
zamestnali ukrajinských 
migrantov na riadne pracovné 
zmluvy, teda prihlásili ich 
aj do všetkých poisťovní, 
podľa príslušnej legislatívy, 
sa v praxi stretávame s tým, 
že ukrajinským migrantom 
žiadny lekár nechce vystaviť 
doklad o práceneschopnosti, 
ak taký zamestnanec ochorie. 
Pritom zamestnávateľ zaňho 
riadne odvádza všetky odvody. 
V prípade neprítomnosti v práci 
pre chorobu ich absenciu v práci 
nemá ako vykázať – musí za 
nich teda odvádzať poplatky 
štátu aj za dni, keď pre chorobu 
nepracujú. Pritom platí odvody 
do fondov, ktoré im odmietajú 
platiť nemocenské dávky.

4. Cirkevným rehoľným školám, 
ktoré otvorili špeciálne 
ukrajinské triedy pred 
termínom 16. 6. 2022, štát 
časovo obmedzil poskytnutie 
podpory, neboli im poskytnuté 
možnosti financovania zo štátnej 
podpory. Rehole, ktoré s touto 
činnosťou začali už v apríli 
(11. 4. 2022), sa k podpore 
v tomto období nedostali. 
Žiadame o spätné poskytnutie 
príspevkov. Školy vedia riadne 
zdokladovať účasť konkrétnych 
detí vo vyučovacom procese.

5. Celkovo je potrebné nájsť formu 
financovania psychologických 
služieb, ktoré boli a sú pre 
migrantov veľmi nápomocné. 
Ich cieľom je, aby postupne 
nadobudli presvedčenie, že 
musia vziať život do svojich rúk 
aj v situácii, v ktorej sa nechtiac 
ocitli, a aktívne si chceli hľadať 
prácu a aj ju hľadali. Tiež to 
pomáha presvedčiť matky, že 
má zmysel dávať deti do škôl. 
Psychologické služby sa však 
darí dnes poskytovať len vtedy, 
ak sa nájde psychológ, ktorý 
to robí dobrovoľnícky. To sa 
dá v krátkodobom horizonte 
podobne ako iné dobrovoľnícke 
aktivity súvisiace s migrantmi; 
nie však dlhodobo a systémovo. 
Pomohlo by nám aj vytvorenie, 
resp. poskytnutie databázy 
psychológov, ktorí sú ochotní 
pomôcť migrantom. n
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„Som presvedčený, že každý kňaz má poznať psychológiu 
ľudí,“ konštatuje pápež František v jednom zo svojich 
rozhovorov. Odvoláva sa pritom na vlastné rozhovory 
s psychoanalytičkou, ktorú vyhľadal počas náročného 
obdobia diktatúry na prelome rokov 1978 a 1979, 
keď vykonával náročnú úlohu provinciála Spoločnosti 
Ježišovej v Argentíne. Práve tento výrok sa stal 
súčasťou pozvánky na semestrálne vzdelávanie 
kňazov s názvom Psychológia a viera – Pastorálna 
psychológia pre 21. storočie, ktoré sa konalo pod 
záštitou KVRPS a Duchovného centra Lukov Dvor. 
Program organizovalo novovzniknuté Centrum celého 
človeka Ennoia v Považskej Bystrici v spolupráci 
s kúpeľmi Nimnica.

N a zvyšujúci sa výskyt 
duševných ochore-
ní (depresia, úzkosť, 

schizofrénia, závislosti, samo-
vraždy, silné pocity osamelosti 
a beznádeje) reagujú aj kaliforn-
skí biskupi v pastierskom liste 
Nádej a Uzdravenie (Hope and 
Healing), ktorý napísali v spo-
lupráci s odborníkmi na dušev-
né zdravie. Služba ľuďom trpia-
cim psychickými chorobami by 
sa mala stať dôležitou súčasťou 
pastoračnej starostlivosti Cirkvi. 
„Kríza dnešných čias predstavu-
je naliehavé volanie pre všetkých 
katolíkov. Musíme na ňu reago-
vať... Ľudia trpiaci duševnými 
ochoreniami ani ich rodiny by 
nikdy nemali niesť tieto bremená 

Psychológia 
a viera

Reflexia 
1. ročníka semestrálneho 

vzdelávania

n  JANA VINDIŠOVÁ



sami. My kresťania sa k nim musí-
me priblížiť, sprevádzať ich, prejaviť 
porozumenie a súcitný postoj, ponú-
kať útechu, modlitbu, ale aj konkrét-
nu pomoc a podporu pri nesení ich 
bremena.“ K tomu mal prispieť aj 
ponúknutý semestrálny program.

„Som veľmi vďačná za tento kurz. 
Chýbal ako soľ,“ píše jedna z účast-
níčok. Vzdelávanie bolo primárne 
určené pre kňazov, zasvätené osoby 
a laikov, ktorí pracujú s ľuďmi či po-
máhajú pri pastoračných aktivitách, 
a prejavený záujem prekonal očaká-
vania organizátorov, ale aj kapacitné 
možnosti online platformy, prostred-
níctvom ktorej bol realizovaný. Celé-
ho programu sa napokon zúčastnilo 
40 diecéznych a 11 rehoľných kňa-
zov, 58 zasvätených žien a 13 laikov, 
ostatní záujemcovia boli informova-
ní o možnosti zaradenia do ďalšieho 
turnusu. Lektorkami kurzu boli Jana 
Vindišová – odborná asistentka na 
Katedre psychológie Trnavskej uni-
verzity v Trnave a Martina Šadláková 
– klinická psychologička. Technickú 
podporu a elektronickú administrá-
ciu pozvánok na webináre zabezpe-
čoval o. Michal Mária Kukuča, OSB. 
Duchovne do prednášok prispel 
o. Radovan Hasík, duchovný správ-
ca Duchovného centra Lukov Dvor, 
ktorý pred začiatkom vzdelávania 
takto opísal vlastnú motiváciu týka-
júcu sa obohacovania poznania z ob-

lasti psychológie: „Nedá sa všetko vy-
riešiť „zduchovňovaním“. Je potrebná 
prirodzená aj nadprirodzená cesta. 
Prečo sa na ňu nevybrať? Napokon 
vetu „nadprirodzenosť predpokladá 
prirodzenosť“ veľmi dobre poznáme. 
A potvrdzuje ju aj tzv. „spiritualita 
zdola“ praktizovaná v mníšstve a dnes 
skrytá v modernej psychológii a psy-
choterapii. Ide v nej o to, že ak chce-
me spoznať pravého Boha a stretnúť 
sa s ním, musíme najprv v pravde 
poznať samých seba a stretnúť sa so 
sebou... Zisťujem, že odvtedy, čo som 
aj vďaka poznatkom z psychológie 
spoznal viac samého seba, mám oveľa 
širší, komplexnejší a jasnejší vhľad do 
vnútra človeka či už počas vysluho-
vania sviatosti zmierenia alebo počas 
duchovného sprevádzania.“

Vzdelávanie pozostávalo zo sied-
mich webinárov, ktoré prebieha-
li v 2- či 3-týždňových intervaloch 
v mesiacoch január až máj 2022. 
 Lajtmotívom kurzu bola známa 
scholastická definícia „milosť stavia 
na prirodzenosti“, v ktorej kontexte 
môže práve psychologická starost-
livosť zohrať významnú rolu aj pri 
duchovnom raste človeka v prípa-
de, že slúži prehlbovaniu sebapozna-
nia a liečbe zranení, príp. duševných 
ochorení. Na úvodnom stretnutí sa 
účastníci oboznámili s dlhou ces-
tou vymedzovania vzťahu medzi 
psychológiou a vierou v dejinách 
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Ľudia trpiaci 
duševnými 
ochoreniami  
ani ich rodiny  
by nikdy nemali 
niesť tieto 
bremená sami.
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Cirkvi i spoločnosti. Oslovené boli 
tiež niektoré z obáv a predsudkov 
voči využívaniu psychológie v pas-
toračnej starostlivosti. Predmetom 
diskusie sa stal často citovaný výrok 
„keď sa skracujú rady pred spovedni-
cou, predlžujú sa rady u psychológov 
a psychiatrov“, pričom sa poukáza-
lo na zásadný rozdiel medzi sviatos-
ťou zmierenia a psychoterapeutickou 
intervenciou, na ktorý poukazujú 
i cirkevné dokumenty. Na druhom 
webinári sme sa zaoberali zdravým 
spôsobom prežívania emócií, pri-
čom zdôraznená bola pravdivosť, 
ktorej zdrojom môže byť poznanie 
obranných mechanizmov, obzvlášť 
pri prežívaní hnevu. Na druhej stra-
ne sa poukázalo na riziká výlučne 
zážitkového pohľadu na prežívanie 
viery. Predmetom tretieho stretnutia 
bol bio-psycho-sociálny pohľad na 
depresiu, ktorá je závažným a často 
sa vyskytujúcim ochorením. Rozo-
beraná bola tiež náročná téma sa-
movrážd. Štvrtý webinár sa venoval 
škrupulozite, ktorá môže byť preja-
vom religióznej formy OCD (ob-
sedantno-kompulzívnej poruchy). 
Zvláštna pozornosť sa venovala sta-
rostlivosti o penitentov s týmto po-
merne často sa vyskytujúcim prob-
lémom. Práve spovedníci môžu byť 
prvými motivátormi k vyhľadaniu 
odbornej starostlivosti so zameraním 
na liečbu úzkostí. Konzultantom pri 
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príprave webinára bol Fr. Thomas Santa, 
CSrR, ktorý sa v USA viac ako 30 rokov 
venuje pastorácii ľudí trpiacich škrupulo-
zitou. Na piatom stretnutí sme upriami-
li pozornosť na populárnu tému tráum 
(často nazývaných „vnútorné zranenia“), 
pričom sa priblížili neurobiologické me-
chanizmy traumy, spôsoby ich generač-
ného prenosu, ich najčastejšie príznaky 
vrátane vplyvu na duchovný život a mož-
nosti efektívnej terapie. Webinár na tému 
Sexualita ako dar bol venovaný zdravé-
mu vzťahu k vlastnej sexualite, citlivej 
otázke autoerotiky, ale aj psychologickým 
aspektom závislosti od pornografie. Na 
poslednom stretnutí sme priblížili aktu-
álne výzvy modernej doby s osobitným 
dôrazom na prehlbujúci sa individualiz-
mus a narcizmus, ktorý môže nadobúdať 
obzvlášť nebezpečnú podobu v nábožen-
skom prostredí.

V čase medzi hlavnými webinár-
mi bolo možné stretnúť sa v neformál-
nom prostredí na tzv. online psycho-ka-
viarňach. Napriek tomu, že stretnutia 
boli nepovinné, zúčastňovala sa na nich 
väčšina frekventantov. Cieľom kaviar-

ne bola možnosť diskutovať o nevy-
povedaných otázkach a priblížiť ďalšie 
témy podľa záujmu. Na žiadosť účast-
níkov bola jedna z kaviarní venova-
ná citlivej téme sexuálneho zneužívania 
(nielen) v Cirkvi a na ďalšej sme disku-
tovali o problematike homosexuality, 
poruchách sexuálnej identity a otázkach 
LGBTIQ komunity v kontexte psycholó-
gie a viery. Hosťom oboch tematických 
stretnutí bol o. ThLic. Marek František 
Drábek, DiS. Tieto tematické stretnu-
tia boli otvorené aj pre externých poslu-
cháčov, predovšetkým z komunít frek-
ventantov. Posledná kaviareň dostala 
prívlastok „rehoľná“ a jej spolulektorom 
bol jeden s účastníkov – ThLic. Metod 
Marcel Lukačik. Záujem o tému prejavili 
predovšetkým členovia rehoľných spolo-
čenstiev a jej náplňou boli (nielen) psy-
chologické výzvy zasväteného života.

V prvú júnovú sobotu sa päťdesiatka 
účastníkov, ktorým to dovolila geogra-
fická vzdialenosť a pastoračné či pracov-
né povinnosti, zúčastnila na záverečnom 
kolokviu absolventov, ktoré sa uskutoč-
nilo v priestoroch Centra celého  človeka 

... ak chceme 
spoznať 

pravého Boha 
a stretnúť sa 

s ním, musíme 
najprv 

v pravde 
poznať 

samých seba 
a stretnúť sa 

so sebou...
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Enoia (z gr. zmysel) v Považskej 
Bystrici. Všetci zúčastnení sa zhodli 
na potrebe vzdelávania v tejto ob-
lasti (najmä v kontexte zložitosti 
súčasnej doby) a vyslovili túžbu po 
realizácii podobných kurzov do bu-
dúcnosti. Úvodnú sv. omšu celebro-
vali zúčastnení kňazi spolu s Paed-
Dr. ThLic. Pavlom Mazúchom, 
ktorý na záver požehnal priestory 
novovzniknutého centra. V homílii 
sa účastníkom prihovoril o. Michal 
Mária, OSB, a po skončení sv. omše 
ich privítal riaditeľ centra Mgr. 
Martin Pavlík. O využití psycholó-
gie v službe kňaza, ako aj o riziku 
vyhorenia a možnostiach absolvo-
vania Mesiaca pre kňazov na Lu-
kovom Dvore porozprával v krát-
kom príhovore o. Radovan Hasík. 
Po občerstvení pokračoval program 
v diskusných skupinkách, v rám-
ci ktorých mali účastníci možnosť 
vzájomne zdieľať skúsenosti súvi-
siace s využitím poznatkov z kurzu 
vo vlastnom živote a v pastoračnej 
činnosti. Program ukončilo sláv-
nostné odovzdanie osvedčení.

Zo spätných väzieb vyberáme: 
„Ďakujem veľmi pekne za oboha-
cujúce stretnutia. Budú chýbať...“, 
„vysoko hodnotný a do mojej pasto-
račnej činnosti veľmi prínosný kurz 
(webinár). Ak sa niečo podobné 
bude v budúcnosti konať, veľmi rád 

sa zúčastním.“ Vďaka online forme 
sa kurzu mohli zúčastniť účastníci 
zo zahraničia či väčšej vzdialenos-
ti, ale aj tí, ktorým to neumožňuje 
klauzúrny spôsob života („Stretnu-
tia online boli pre mňa obohatením 
a tiež jedinečnou možnosťou, keď-
že som klauzúrna sestra. Pôsobím 
u nás vo formácii, takže sa mi zíde 
všetko, čo som počula. Tiež to po-
mohlo celej našej komunite prežiť 
začiatky vojny na Ukrajine – we-
binára Nádej v beznádeji sme sa 
zúčastnili takmer všetky sestry.“). 
Kňazi vyzdvihli potrebu psycho-
logických poznatkov pre spoved-
nú prax i duchovné vedenie („Kurz 
bol pre mňa veľmi inšpiratívny, zís-
kal som nadhľad pri riešení niekto-
rých kázusov v spovednej službe.“). 
A napokon príjemná priateľská 
atmosféra a osobné zaangažova-
nie účastníkov umožnili vytvore-
nie spoločenstva, ktorého členovia 
si boli napriek fyzickej vzdialenos-
ti skutočne blízki, čo ocenili po-
slucháči i lektori („Vytvorili sme 
jedno veľké a priateľské spoločen-
stvo. Myslím, že atmosféra na na-
šich stretnutiach bola taká, že nikto 
nemal problém povedať o svojich 
skúsenostiach.“). Absolventi by do 
budúcnosti uvítali pokračovanie 
vzdelávania s akcentom na nácvik 
konkrétnych metód a techník, ako 

aj nové témy – sebapoznanie, psy-
chohygiena, psychológia povolania 
a zasväteného života.

Ďalší turnus semestrálneho 
vzdelávania je naplánovaný na me-
siace september – december 2022 
so záverečným kolokviom v janu-
ári. V prípade záujmu účastníkov 
bude v januári 2023 pokračovať 
2. stupeň vzdelávania pre absol-
ventov oboch predošlých cyklov. 
Okrem toho organizátori uvažu-
jú o príležitostných seminároch 
a diskusných stretnutiach pre toh-
toročných absolventov s možnos-
ťou zdieľania skúseností a interví-
zie konkrétnych prípadov z praxe. 
Možno povedať, že v porovnaní so 
západnými štátmi v našich pod-
mienkach stále prevládajú pred-
sudky voči návšteve psychológa či 
psychiatra a výrazná stigma spoje-
ná s duševným ochorením, ktorá 
je v religióznom prostredí neraz 
akcentovaná tlakom na vyrieše-
nie ťažkostí výlučne duchovnou 
cestou. Práve preto je mimoriad-
ne dôležité šíriť osvetu a vytvárať 
atmosféru prijatia, ktorá umož-
ní otvorene a bez hanby rozprá-
vať o bolesti tých, ktorí už nebudú 
musieť trpieť v skrytosti, vrátane 
kňazov a rehoľníkov. n

... keď sa 
skracujú 
rady pred 
spovednicou, 
predlžujú 
sa rady 
u psychológov 
a psychiatrov...
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U ž je to dávno, čo som v kni-
he Nicka Trakakisa The End of 
Philosophy of Religion1 natrafil 

na určite príhodnú zmienku o význam-
nom americkom umelcovi Ad Reinhard-
tovi (1913 – 1967), súpútnikovi Pollocka, 
Rothka či de Kooniga, a o sérii jeho veľ-
kých a strohých čiernych obrazov, kto-
ré vytváral v 60. rokoch 20. storočia. Ide 
o melancholické plátna, ktoré sa vzpiera-
jú zraku pátrajúcemu po niečom, o čo by 
sa dalo oprieť, od čoho by sa dalo odpich-
núť, plátna, na ktorých troskotajú divácke 
očakávania znovu a znovu, plátna, ktoré 
neústupne konfrontujú divácku neistotu, 

1  New York, Continuum, 2008.

Návštevník slovenských sakrálnych 
stavieb, v ktorých boli v posledných rokoch 
realizované nejaké umelecké intervencie, by 
ľahko mohol nadobudnúť dojem, že Marko 
Rupnik je pre slovenskú cirkev azda výlučným 
či až kanonickým autorom. Určite nie som 
sám, pre koho sú prefabrikované realizácie 
jeho rímskej dielne presýtené symbolizmom 
až nestráviteľné. Hranice a porézny pôdorys 
sakrálneho umenia však rozhodne toto 
chápanie nevyčerpáva.  

Thomas Merton, 
Ad Reinhardt, 

spiritualita 
a čierne plátnon  L ADISL AV TK ÁČIK ,  OFMCap
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trpezlivosť, disciplinovanosť i vnímanie vnímania. Ide 
o plátna, ktoré v mnohých ohľadoch zdieľajú troskota-
júce vzopätie sa teologického či filozofického myslenia 
i konečné vyústenie ľudskej spirituálnej cesty. 

Neskôr som naďabil na dochovanú, hoci komplexne 
nepublikovanú, vzájomnú korešpondenciu medzi Mer-
tonom a Reinhardtom, ktorá pozostáva z 27 listov či 37 
strán textu z obdobia rokov 1956 – 1964. Mimocho-
dom, v roku 1959 doručil Reinhardt Mertonovi malú 
čiernu maľbu a on si ju umiestnil vo svojej pustovni. 
V ďakovnom liste 23. novembra 1957 mu napísal, že 
ho považuje „za najnáboženskejší, najzbožnejší a veľmi 
latreutický obraz“.

Oboch mužov spájalo vzájomne priateľstvo od roku 
1935, keď sa stretli na Columbia University, kde obaja 
študovali a pracovali pre univerzitný časopis Jester. An-
glikán Merton konvertoval ku katolicizmu v roku 1939 
a už v decembri 1941 vstúpil do trapistického opát-
stva Gethsemani v Kentucky, kde v marci 1942 začal 
noviciát, no s Reinhardtom ostal v korešpondenčnom, 
prípadne sporadickom osobnom kontakte aj naďa-
lej. Adolph Reinhardt bol odpadlík od protestantizmu, 
nábožensky inštitucionálne neorganizovaný, umelec 
celou svojou bytosťou, ktorý v roku 1957 publikoval 
slávny výtvarný manifest nadväzujúci na newyorskú 
maliarsku školu Twelve Rules for a New Academy. Keď 
sa od roku 1960 aj sám Merton začal venovať umelec-
kej tvorbe, spočiatku kaligrafii, neskôr gestickej grafike, 
priateľ Ad ho podporoval. 

Autorka vynikajúcej monografie2 o Reinhardtovi 
Lucy Lippard identifikuje medzi myslením a tvorbou 
oboch priateľov viacero príbuzných teologických mo-
tívov, no azda tie najvýraznejšie sa zbiehajú v chápaní 
temnoty, čiernej farby. Matnej čiernej jeho priam iden-
tických veľkých plátien so subtílnym krížovým vzo-
rom tvoreným jemne sa odlišujúcimi odtieňmi čiernej 
(Podľa Reinhardta je kríž spôsobom negácie symbo-
lického sveta.). Áno, čierna nie je len čierna. Podobne 
ako sa interval súmraku pohybuje od purpurovo čier-
nej cez slivkovo čiernu k temnote ťaživo čiernej. Ich 
vrstvená čerň je však akosi iskrivá a nástojčivá, zostruje 
hranice, dáva tušiť stále odsúvané a vzdialené briežde-
nie, odkazuje za seba či ponad seba. Jej sledovanie ra-
dikálne scitlivuje, akoby autor dosahoval Kuzánskeho 
coincidentia oppositorum, zbiehanie sa protikladov. Ide 
o plátna, pred ktorými možno stáť len v tichu. Vybo-

2 Porov. Lucy R. Lippard, Ad Reinhardt. New York: H.N. Abrams, 1981, 

s. 172 – 184.

lieť si ich až tak, že sa ich vnem stane transformačným, 
podnetným, nesmierne bohatým napriek predstieranej 
fádnosti prvého pohľadu...

Merton o Reinhardtovi napísal: „... jeho abstraktné 
umenie je čisté a religiózne. Uteká od každého natura-
lizmu, od každej reprezentácie k čisto formálnym a in-
telektuálnym hodnotám... je cudné, plné lásky k forme 
a naozaj veľmi dobré...“3 Reinhardtov výtvarný výraz 
spejúci k „čiernym obrazom“ bol stále strohejší, úspor-
nejší, jednoduchší a temnejší. On sám napísal, že jedi-
ným spôsobom, „ako vyjadriť, čo je abstraktné ume-
nie alebo umenie ako umenie, je povedať, čím nie je.“4 
A nie, nejde o citát Pseudo-Dionýza Areopagitu.  

Čítajúc Mertonove Nové semená kontemplácie, mož-
no porozumieť onomu prieniku medzi kontempla-
tívnym mníchom a Reinhardtovým dielom ešte viac: 
„Cesta ku kontemplácii je temnota tak temná, že už nie 
je ani dramatická. Niet v nej ničoho, čoho by sa člo-
vek mohol chopiť a opatrovať to ako hrdinské či len 
ako obyčajné. A tak má pre kontemplatívneho člove-
ka najvyššiu hodnotu bežná každodenná rutina práce, 
chudoby, ťažkostí a jednotvárnosti, akými sa vyznačujú 
životy všetkých chudobných, nezaujímavých a vo svete 
zabudnutých ľudí.“5

„Keď nastane čas vstúpiť do temnoty, v ktorej sme 
obnažení, bezmocní a sami; v ktorej uzrieme, ako je to, 
čo považujeme za svoju najsilnejšiu stránku, nedosta-
točné; ako je to, čo považujeme za svoje najskvelejšie 
čnosti, prázdne; v ktorej nám neostáva nič vlastné, na 
čo by sme sa mohli spoľahnúť; nič z našej prirodzenos-
ti, čo by nám pomohlo, a nič na svete, čo by nás viedlo 
alebo nám poskytlo svetlo, až vtedy zistíme, či vôbec 
žijeme alebo nežijeme vierou. — A práve v tejto tem-
note, v ktorej nám z nás neostalo nič, čo by nás pote-
šilo alebo utešilo našu myseľ; keď sa nám zdá, že sme 
sklamali; keď sa nám zdá, že sme zničení a pohltení, 
práve vtedy je z našej duše zvliekané to hlboké a skry-
té sebectvo, ktoré je nám príliš blízke, než by sme ho 
mohli odhaliť. Práve v tejto temnote nachádzame svoju 
pravú slobodu. V tejto opustenosti získavame silu. Ide 
o noc, ktorá nás vyprázdňuje a očisťuje.“6 n

3 Thomas Merton, Run to the Mountain: Story of Vocation (ed. Pat-

rick Hart). San Francisco: HarperCollins, 1995, s. 128 – 129.
4 Ad Reinhardt, Art-as-Art, In: Art International, 20. 12. 1962.
5 Thomas Merton: New Seeds of Contemplation. New York: A New 

Directions Book, 1972, s. 250. 
6  Tamže, s. 258.
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Emócie ako filtre
Tento text voľne nadväzuje na článok z minulého čís-
la, kde som sa zameral na tému identity. Medzi prvými 
témami, ktorými sme sa v Škole formátorov zaoberali, 
bola aj téma emócií. Opäť im boli venované prednášky, 
skupinové workshopy a boli tiež zdôraznené v rámci 
lectio divina, hoci sme pokračovali v príbehu apoštola 
Petra na základe textov Písma. Na stretnutiach skupín 
sa ukázalo, že máme nejaké teoretické vedomosti 
o emóciách, tušíme, že by nám mohli pomáhať na ces-
te duchovného života, ale detailnejšie nás to predtým 
nikto neučil a sami sme v tom skôr tápali.

Jedno z krátkych cvičení nám to umožnilo zakúsiť. 
Vedúci našej skupiny nás poprosil, aby sme si napísa-
li 4 otázky: Čo vidíš? Čo si myslíš? Čo cítiš? Po čom 
túžiš? Potom si sadol trochu bokom chrbtom k nám, 
na hlavu si dal kapucňu a naklonil sa trochu dopre-
du. Viac inštrukcií sme nedostali. Chvíľu sme boli vy-
stavení tomuto statickému predstaveniu. Vedúci sa 
potom vrátil medzi nás a vyzval nás, aby sme zdieľali 
svoje odpovede – všetci najprv na prvú otázku, potom 
na druhú... Odpovede boli niekedy úplne protiklad-
né, veľmi sa líšili. Niekto v tom výjave videl bezdo-
movca, ktorý v ňom vzbudzoval ľútosť a solidaritu, iný 

Téma emócií v rámci 
trvalej formácie

Skúsenosti zo Školy formátorov v Krakove

n  REGINALD ADRIÁN SL AVKOVSK Ý, OP



Zasvätený život | 2022/0214

FORMÁCIA

 skrývajúceho sa darebáka, takže pociťoval skôr strach a mal chuť utie-
cť, ďalší jednoducho videl postavu v zvláštnej polohe a bol iba zveda-
vý. Vedúci skupiny odpovede nijako nehodnotil a na konci nás vyzval 
k celkovej reflexii tohto cvičenia. Vyjadrovali sme to, čo bolo z našich 
odpovedí zrejmé, čo nám ukázali: že v našom vnímaní sú veľké roz-
diely, máme tendenciu vkladať doň svoje interpretácie. Ja som si uve-
domil, že takto je to v mnohých situáciách: zmyslami vnímame tú istú 
skutočnosť, ale odlišné filtre našich emócií a presvedčení spôsobia, 
že na pódiu vedomia každého sa odohráva iné divadlo, s odlišným 
zmyslom a inou emocionálnou atmosférou.

V bežnom živote si však zložitosť procesu vnímania neuvedomu-
jeme a obsah svojho vedomia jednoducho stotožňujeme s realitou. 
A preto sa niekedy čudujeme, že iní tú istú situáciu vnímajú odliš-
ne, alebo sme prekvapení sami sebou – svojou náladou, svojimi re-
akciami. Mali sme nejaké (často nevedomé) očakávania týkajúce sa 
druhých, seba alebo Boha – a nenaplnili sa.

Prednášky o emóciách
Na tému emócií sme mali kvalitné prednášky spojené s diskusiami. 
Našimi prednášajúcimi boli traja rehoľníci: palotín Bogusław Szpa-
kowski, jezuita Józef Augustyn a albertínka Beata Zarzycka. U nás je 
asi najviac známy Józef Augustyn, mnohé jeho knihy sú preložené do 
slovenčiny alebo češtiny. Bogusław Szpakowski viedol moju skupinu, 
kde sme na workshopoch veľmi ocenili nielen jeho skúsenosti kňa-
za, ale aj terapeuta. Sestra Beata nás zaujala nielen tým, že ako žena 
prednášala mužskému kolektívu. Tému emócií dokázala podať fundo-
vaným, ale pritom veľmi prístupným spôsobom. Ako členka katedry 
psychológie sa počas trvania Školy stala prorektorkou katolíckej uni-
verzity v Lubline. Myšlienky našich prednášajúcich občas doplním aj 
o podnety z iných zdrojov.

Čo sú to teda emócie? Bez zachádzania do detailov môžeme pove-
dať, že emócia je stavom vnútorného (psychického) prežívania, kto-
ré môžeme zachytiť prostredníctvom vedomia. Tento stav je spoje-

Čo je ale lepšie: mať sám 
pred sebou peknú fasádu, 
za ktorou sa hromadí 
haraburdie, alebo sa tešiť 
z dobrodružstva rastu, 
z cesty, na ktorej sa učíme 
z chýb, ale na ktorej nás 
neprekvapia kostlivci 
v skrini?

ný s určitou mierou príjemnosti alebo 
nepríjemnosti a líši sa od kognitívnych 
(sféra poznania) a volitívnych (sféra 
rozhodovania) stavov. Emóciám sa pri-
pisuje subjektívnosť a vždy sú s nimi 
spojené telesné prejavy.

Z hľadiska evolúcie môžeme emo-
cionalitu chápať ako stredný vývojový 
stupeň adaptácie živého tvora na pro-
stredie – je niekde medzi vegetatívnou 
úrovňou reakcií a racionalitou. Psy-
chológovia rozlišujú niekoľko (najčas-
tejšie 5 – 7) základných emócií a po-
tom celé spektrum (200 – 300) ďalších, 
pričom si všímajú aj jemnejšie rozdie-
ly. Cieľom je predovšetkým porozume-
nie emóciám ako špecifickej reči, vďa-
ka ktorej môžeme lepšie poznať sami 
seba aj druhých. Západná kultúra totiž 
príliš vyzdvihuje úlohu rozumu a emó-
ciám skôr nedôveruje, podceňuje ich. 
Považuje ich za iracionálne – rozum 
by mal emócie ovládať. Taký prístup 
vedie k potláčaniu emócií. Zaujímavé 
je, že túto nevyváženosť začína potvr-
dzovať aj samotná dôsledná racionali-
ta, teda vedecké výskumy jej fungova-
nia. Racionalita nás nielen zaplavuje 
myšlienkami, ale dokáže rýchlo vy-
tvárať aj argumenty na ich potvrdenie, 
ak nás myšlienky prekvapia a vzbudia 
v nás pochybnosti. Preto je také ná-
ročné byť objektívny k  samému sebe. 
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Pre emócie sa nemôžeme rozhodnúť, nemáme nad nimi vôľovú kon-
trolu. Vzhľadom na to sú ako úprimný priateľ, ktorý pravdivo zrkadlí 
náš skutočný stav. Problémom je to, že sa nám prihovárajú jazykom, 
ktorý sme sa neučili v žiadnej škole. Z radosti sa tešíme, ale čo s hne-
vom, zaľúbenosťou, žiarlivosťou? Preto máme tendenciu posudzovať 
emócie ako dobré a zlé, želateľné a neželateľné a niektoré chceme vô-
ľou skrotiť alebo aktivizmom prehlušiť. Čo je ale lepšie: mať sám pred 
sebou peknú fasádu, za ktorou sa hromadí haraburdie, alebo sa tešiť 
z dobrodružstva rastu, z cesty, na ktorej sa učíme z chýb, ale na ktorej 
nás neprekvapia kostlivci v skrini?

Emócie majú dve základné funkcie: energetickú a informačnú. 
Energetická funkcia znamená, že ľudská činnosť je v konečnom dô-
sledku motivovaná a „uvádzaná do pohybu“ emocionálne. Idea, kto-
rá je len prostým faktom, nijako nepôsobí, k činu vedie až vtedy, keď 
vzbudí nejakú emóciu. Tento význam naznačuje aj etymológia slova: 
má korene v latinských slovách ex + movere (hýbať, rozhýbať). Infor-
mačná funkcia znamená, že emócie nám ponúkajú lepšie sebapozna-
nie, chcú nám ukázať také aspekty nás samých, ktoré si ešte neuvedo-
mujeme, ale pritom ovplyvňujú naše prežívanie a konanie.

Ako porozumieť reči emócií a ako ich spracovávať
Velikáni duchovného života od počiatkov Cirkvi hovoria, že hoci je 
Boh tým magnetom, ktorý nás priťahuje na duchovnej ceste, začiat-
kom a stálym dôležitým prvkom na tejto ceste je sebapoznanie.

V detstve a v čase dospievania sme boli obklopení emóciami 
druhých a špecifickými situáciami, na základe ktorých sme si 
osvojili isté spôsoby reagovania na situácie ako takmer automatické 
(napríklad strach alebo odvaha...). V dospelosti sa môžeme 
rozhodnúť lepšie porozumieť jazyku emócií a primeranejšie využívať 
ich energiu. Spracovanie emócie má tieto fázy: uvedomiť si emóciu 
v tele a vo vnímaní svojho vnútra, zostávať s ňou (neutekať pred ňou), 
dovoliť jej, aby prebiehala, pomenovať ju a porozumieť jej posolstvu, 
zvážiť  nasmerovanie jej energie.

V minulosti sa na pomenovanie emócií používalo slovo passiones 
(prekladané ako vášne). Má korene v latinských slovách passio, pati 
(trpieť, znášať, označuje to, čo sa nedeje z rozhodnutia človeka, ale 
dolieha to naňho). Bol to spôsob, ako upozorniť na to, že silné emócie 
môžu obísť vôľu a viesť nás ku konaniu, ktoré neskôr oľutujeme. Dnes 
také prejavy voláme afekty.

Rozpoznávanie emócií sa nedeje automaticky, potrebujeme sa 
v ňom cvičiť a vytvoriť si naň podmienky: ticho a čas, rozhovor 
s druhým človekom alebo písanie emočného denníka. Vďaka stíše-
niu sa môžeme lepšie sústrediť, pokojná reflexia pomôže zahliadnuť 
aj tie procesy v nás, ktoré inak unikajú našej pozornosti, rutinná čin-
nosť ako rekreačný beh môže prispieť k tomu, aby vnútorné prežíva-
nie dostalo priestor, aby sa emócie vyplavili a nezostávali potlačené 
pod vrstvou aktivít, ktoré si vyžadujú našu pozornosť. Písanie emoč-
ného denníka je takým druhom sebareflexie, ktorý je zameraný na 
rozpoznanie emócií a ich úlohy v prežívaní a rozhodovaní. Prípravou 
na také písanie môže byť vedomé zoznamovanie sa s emóciami naprí-
klad prostredníctvom kartičiek, ktoré ukazujú príslušný výraz tváre 
a pomenúvajú hlavné posolstvo danej emócie. Čas je dôležitý faktor 
odstupu, lebo pomôže zastaviť automatickú tendenciu k činu a vytvo-
riť priestor na spracovanie emócie (zhlboka sa nadýchnuť, vyspať sa 

na to...). Rozhovor mi môže pomôcť 
formulovať, čo sa vo mne deje, a po-
núknuť mi iné perspektívy než tie, 
ktoré sa mi zdajú ako jediné možné.

Spracovanie emócie môžeme uviesť 
na príklade hnevu. Z kartičiek emócií 
si môžem občas pripomenúť, o čom je 
hnev: znamená, že vnímam neprávosť 
a stojím pred výzvou nájsť jej pôvod-
cu, obviniť ho a potrestať. Z tohto hľa-
diska je účel hnevu dobrý a užitočný 
– je ním nastoliť a udržať spravodli-
vosť. Problematickým aspektom hne-
vu je to, že vzhľadom na subjektívne 
filtre vnímania a z nich vyplývajúce 
skreslenia uvedené na začiatku býva 
automatická rýchla reakcia podnie-

Rozpoznávanie emócií 
sa nedeje automaticky, 
potrebujeme sa v ňom 
cvičiť a vytvoriť si naň 
podmienky.
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tená hnevom často neúčinná a namiesto 
podpory spravodlivosti rozširuje nespra-
vodlivosť. To neznamená, že hnev je zlý. 
Dôležitým postojom hneď na začiatku je 
akceptovanie emócie, ktorú si uvedomí-
me. Môžem si v duchu pokojne povedať: 
Tak, teraz som nahnevaný, priznávam si 
to a prijímam sám seba ako nahnevaného. 
Vďaka tomuto prijatiu sa môžem vyhnúť 
dvom podvedomým chybným tenden-
ciám: stotožneniu sa s emóciou alebo jej 
potlačeniu. Stotožnenie znamená, že na-
miesto toho, aby ja som mal hnev, hnev 
má mňa, som hnevom, jeho energia je do-
minujúca. Potlačenie zase znamená silou 
vôle nedovoliť, aby sa energia (a tým aj 
informácia) hnevu prejavila navonok. Ta-
kýto hnev zostáva uväznený vo mne a buď 
sa neskôr prejaví navonok výbuchom vte-
dy, keď to najmenej očakávam, alebo za-
čne vytvárať psychosomatické problémy 
(problémy so srdcom, so spánkom...).

Prijatie emócie vedie k uvoľneniu a upo-
kojeniu. Keď emóciu nebrzdíme ani ne-
posilňujeme, necháme ju cez seba prejsť, 
postupne sa rozpustí. Prirodzené trvanie 

emócií je krátke. Chcú nás na niečo upo-
zorniť a vytratia sa. Zostávajú len vtedy, 
keď ich nutkavo posilňujeme svojím mys-
lením. Preto je vhodné emócie vedome 
spracovať. To znamená vo väčšom poko-
ji a z odstupu porozumieť odkazu emócie 
a vedome usmerniť jej energiu. Keď som 
nahnevaný, je vhodné, aby som v pokojnej-
šom rozpoložení hľadal, čo je tou neprá-
vosťou, ktorá vyvolala vo mne hnev. Mô-
žem zvážiť alebo sa poradiť s druhými, aká 
by bola čo najlepšia odpoveď. Môže to byť 
list s pokojne sformulovanými argument-
mi, rozhovor, účasť na nenásilnej demon-
štrácii. Malé neprávosti môžeme svojím 
angažovaním sa niekedy hneď napraviť, ale 
častejšie je to tak, že v danej chvíli môžeme 
urobiť iba malý krok, ktorý je príspevkom 
k budúcej spravodlivosti, napríklad ak ide 
o vojnu alebo iné veľké a komplexné kon-
flikty. Dobrým výrazom vnútorného zápa-
su o taký postoj môže byť modlitba. V nej 
situáciu, ktorá nás presahuje, odovzdávame 
v dôvere Bohu. Nevzdávame sa zodpoved-
nosti, ale ani si na seba neberieme neúnos-
né bremeno.

Prijatie 
emócie vedie 
k uvoľneniu 
a upokojeniu.
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Emócie, ktoré nemáme radi
Keď som písal o hneve, čiastočne som už použil myš-
lienky autora, ktorý mi pomohol pozerať sa na emó-
cie v novom svetle. Ide o Krzysztofa Grywocza, kňaza, 
ktorý učieval v Škole, ale ja som ho už nestretol, pre-
tože v roku 2017 zahynul v Alpách. Rôzni prednášajú-
ci ho nadšene spomínali a citovali, vo vzťahu k emóci-
ám zvlášť jeho nahratú duchovnú obnovu a podľa nej 
vydaný text s názvom Uczucia niekochane (neobľúbené 
emócie). Venoval sa v nich závisti, nenaplnenej zaľú-
benosti, hnevu, hanbe, pocitu prázdnoty a odcudzenia. 
V prvom rade zdôrazňoval, že samotné emócie sú vždy 
cenným darom a sú dobré.

Môžeme sa pýtať, prečo je potom závisť uvádzaná 
ako jeden zo siedmich smrteľných hriechov. Je teda zá-
visť dobrá alebo zlá? Na zoznam hriechov sa už v staro-
veku dostala zaiste preto, že keď závisti dovolíme, aby 
spontánne určovala naše konanie, ublížime druhým aj 
sebe. Aká je informačná zložka závisti? Hovorí nám, že 
druhý má niečo, čo ja nemám. Nie je v tom však neutrál-
na, je v nej náboj sebastrednosti: ja si to zaslúžim viac, 
druhému to neprajem. Preto môžeme odlíšiť aj hlavné 
posolstvo závisti, ktorým je poukaz na nejakú dôleži-
tú hodnotu, na niečo, čo by som chcel mať alebo aký by 
som chcel byť. A toto jadro posolstva závisti môžeme 
oceniť ako užitočné. Pre duchovného človeka je veľkou 
výzvou priznať si závisť a pustiť sa do práce na jej spra-
covávaní. Môžem bratovi závidieť, že sa ľahko učí jazyky 
alebo že je obľúbený v spoločenstvách mladých. Keď si 
to uvedomím, môžem si z toho vziať správu pre seba, že 
cudzie jazyky vníma čosi vo mne ako hodnotu a takisto 
taký prístup k mladým, ktorý ich oslovuje a nechávajú sa 
ním strhnúť. Potom si môžem priznať aj sebastredné ten-
dencie, ktoré sprevádzajú moje prežívanie týchto hod-
nôt. Tie tendencie sa môžu prejavovať napríklad tak, že 
takmer nevedomky hádžem nositeľom tých hodnôt po-
lená pod nohy, som na nich namrzený. Ak dokážem byť 
k sebe dostatočne úprimný (čo je vždy aj milosť), môžem 
sa začať sám seba pýtať: Čo môžem urobiť pre rozvoj 
svojich jazykových schopností? Ako môžem na sebe pra-
covať (vedomosti, komunikačné schopnosti, humor, em-
patia), aby som bol pre mladých príťažlivejším svedkom 
evanjeliovej radostnej zvesti?

Krzysztof Grywocz v podobnom duchu rozoberá aj 
ďalšie z neobľúbených emócií. Spomeniem tu ešte zau-
jímavý spôsob, akým do svojho výkladu vložil udalosti 
zo života sv. Edity Steinovej, ktorú mal zjavne rád. Vy-
bral také situácie, ktoré sa v jej cirkevných životopisoch 
bežne neuvádzajú, ale ktoré veľmi pekne dokresľujú 
hĺbku jej osobnosti a jej duchovného života, a to aj vo 
vzťahu k emóciám.

Svedectvom toho, akou náročnou výzvou je zamilo-
vanosť, bol vzťah Edity Steinovej k Romanovi Ingarde-

novi z čias ich pôsobenia u Edmunda Husserla. Od jej 
blízkej priateľky vieme, že Edita bola do Romana Ingar-
dena zamilovaná, dokonca mu napísala list, v ktorom 
mu navrhovala manželstvo. Roman Ingarden na tento 
list neodpovedal. Edita Steinová sa k tejto téme už ne-
vrátila a list pravdepodobne zničil Ingarden, ktorý sa 
v roku 1919 oženil s Mariou Adelou Polovou. Keď ne-
skôr Editu informoval o svojom manželstve, odpoveda-
la mu takto: „Predovšetkým Vám srdečne blahoželám 
k vstupu na novú cestu životom. [...] V skutočnosti som 
vždy počítala s tým, že začnete tento nový život, a ak 
Vám prinesie to, v čo som dúfala, nikto z toho nebude 
mať väčšiu radosť ako ja. Samozrejme, to nijako nemení 
priateľstvo, ktoré k Vám cítim. Čo sa týka ostatných zá-
ležitostí, ktoré okrem toho existovali, bola by som rada, 
keby ste si ich nechali pre seba, a tiež aby ste spálili listy 
odo mňa, ak ich náhodou ešte máte. Vyjadrujem to len 
ako želanie. Ak si myslíte, že takýto druh diskrétnos-
ti sa nedá zladiť s požiadavkami ideálneho manželstva, 
toto želanie pre Vás nemôže a nemalo by byť záväzné.“

Ingardenov syn povedal, že fotografia Edity Steino-
vej stála na stole jeho otca až do konca jeho života. Ide 
o nezvyčajný príbeh priateľstva, ktoré prežilo aj mo-
ment zamilovanosti a istej intimity vo vzťahu – priateľ-
stva, ktoré síce neprerástlo do exkluzívneho vzťahu, ale 
obohatilo obe strany. Podobným zaujímavým spôso-
bom Krzysztof Grywocz rozoberá aj obdobia, keď Edita 
Steinová prežívala ničivé pocity prázdnoty, ako s nimi 
zápasila a stávala sa zrelšou ženou, ako ich neskôr te-
ologicky reflektovala a dokázala premeniť na oslavu 
Boha.

Osobné svedectvá
Po skončení týždňa venovaného emóciám a potom eš-
te viac na konci celého dvojročného kurzu sme všet-
ci ocenili prínos práce s emóciami, možno preto, že jej 
výsledky boli najhmatateľnejším prejavom zmien v nás, 
ktoré sa inak dejú skôr pomaly a skryto. Ja sám som bol 
založený skôr racionálne: pred teológiou som študo-
val matematiku, neskôr som učil filozofiu a kognitívne 
vedy. Racionalitu som vnímal ako hlavný nástroj se-
bapoznania a poznania sveta. Aj v teológii a rehoľnom 
živote som si s ňou akosi vystačil. Ale životné skúsenos-
ti tento môj postoj nahlodávali. Škola nebola jediným 
významným podnetom, ale určite prispela k posunom 
v mojom pohľade na emócie. S podobnými svedectva-
mi a konkrétnymi skúsenosťami prichádzali aj moji ko-
legovia. Aj naše lúčenie bolo premenené na slávnostný 
rituál, v ktorom sme vedome vyjadrovali a reflektovali 
svoje emócie: od vďačnosti cez spokojnosť až po zdra-
vý smútok. Vďačnosť prevažuje. Popri vďačnosti za celú 
skúsenosť Školy je jej dôležitým prvkom tiež vďačnosť 
za všetky emócie – aj za tie ťažké a neobľúbené. n
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Návšteva pápeža Františka v septembri 2021 na niekoľko dní zviditeľnila 
Slovensko. Po mesiacoch pandémie priniesla radosť a duchovné 

povzbudenie omnoho väčšiemu množstvu ľudí než 100 tisícom, ktorí 
sa s ním osobne stretli. V máji 2022, trištvrte roka po návšteve, sa 

uskutočnila „ďakovná“ púť do Ríma, ktorej sa zúčastnilo vyše 5 tisíc 
veriacich aj vedúci predstavitelia Cirkvi i parlamentu. Návšteva potešila 
pápeža i účastníkov. Dôležitejšie je však zamyslieť sa nad posolstvom 
pápeža Slovensku, ako ho v našej cirkvi a v štáte čo najlepšie prakticky 

uskutočňovať, aby prinieslo ovocie do budúcnosti.

Pápež František 
a Cirkev na Slovensku

n  PAVOL MARTINICK Ý
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„Dejiny pozývajú 
Slovensko, aby bolo 
posolstvom pokoja 
v srdci Európy.“

Slovensko 220 dní po návšteve

Vláde sa zvykne dávať po zvolení 100 dní, aby v pokoji rozbehla ria-
denie štátu a ukázala, čo vie. Ako vyzerá Slovensko a naša cirkev tri-
štvrte roka po historickej návšteve pápeža Františka? 

Krátko po návšteve vyhlásili biskupi zbierku na pomoc chudob-
ným na Kube. Viacerým, čo tam v dôsledku komunistickej vlá-
dy žijú v biede, to iste pomohlo. Je to však zároveň to najľahšie, čo 
mohli naši duchovní pastieri a vlastne aj veriaci spraviť, a bolo by 
smutné, keby sme tým považovali pápežovo posolstvo za vybave-
né. Viac ukázala veľká pomoc, ktorú Slovensko poskytlo utečencom 
z Ukrajiny po ruskej agresii 24. 2. 2022. Popri mnohých jednot-
livcoch s dobrým srdcom sa o ňu najviac pričinili kresťania a mi-
movládky, ktoré dlhodobo neznášajú exkomunisti aj proruské weby. 
Sociálne aktivity niektorých kresťanov však zjavne nestačia. Po 
troch mesiacoch už pomoc jednotlivcov silno poklesla a pomoc štá-
tu je nedostatočná alebo mešká.

Ukazuje sa, že spôsob, akým sa niektorí aktivisti vrátane duchovných 
viac rokov snažili politicky a s podporou istých politikov presadzovať 
vybrané „kresťanské hodnoty“, kým cirkev mlčala o hrubom porušova-
ní iných hodnôt, cirkvi i Slovensku viac uškodil, než pomohol.

Dokazujú to aj výsledky sčítania obyvateľov Slovenska 
z roku 2021, zverejnené v januári 2022. V ňom sa ku Katolíckej 
cirkvi prihlásilo o 9,2 % menej ľudí ako pred 10 rokmi. K Evanjelic-
kej cirkvi, a. v., menej o 9,3 %, ku kalvínom menej o 17,7 %, k iným 
cirkvám menej o 60 – 70 %. Počet gréckokatolíkov vzrástol o 5,5 %, 
o viac percent vzrástol počet príslušníkov niektorých „cirkví“ s ma-

lým počtom členov vrátane moslimov 
a budhistov. O 10 % viac ľudí sa nehlá-
si k žiadnej cirkvi. Už viac rokov klesá 
počet novokňazov, takže niektoré se-
mináre vybudované po páde komuniz-
mu sa museli zatvoriť. 

V riadení štátu, v parlamente, v po-
litike vlády a v činnosti opozície žiad-
ne ovocie pápežovej návštevy nevidno. 
Napriek tomu, že väčšina Slovenska sa 
stále hlási ku kresťanstvu a cirkvi majú 
už 32 rokov úplnú slobodu.

Pápež František 
a prezidentka Zuzana 
Čaputová

Štvordňová návšteva Slovenska 
v septembri 2021 bola spolu s nie-
koľkohodinovou návštevou Budapeš-
ti prvou zahraničnou cestou pápeža 
Františka po polročnej pandemickej 
prestávke. Užitočné môže byť zamys-
lenie sa nad tým, na koho pozvanie 
pápež František prišiel, a poučenie sa 
z neho.
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Na Slovensko, podobne ako do 
iných krajín, ho pozývali viace-
rí. Prišiel sem z viacerých dôvo-
dov. Veľvyslanec SR pri Svätej sto-
lici Marek Lisánsky povedal, že 
za 3 roky boli vo Vatikáne 4 náv-
števy najvyšších činiteľov, a prá-
ve Zuzana Čaputová „vo vatikán-
skom prostredí zanechala skutočne 
významný dojem“ (https://www.
postoj.sk/87570/caputova-vo-vati-
kane-zanechala-naozaj-vyznam-
ny-dojem-tvrdi-velvyslanec-lisan-
sky). Pápež to nepriamo potvrdil, 
keď po prílete povedal na letisku 
prezidentke: „Pozvali ste ma v de-
cembri na Slovensko a dnes plním 
tento sľub.“ Na záver ďakovnej púte 
v máji 2022 nechal prezidentku Ča-
putovú pozdravovať.

Taliansky novinár a vatikanis-
ta Andrea Gagliarducci ako jeden 
z troch hlavných dôvodov návštevy 
pápeža uvádza: „Pápež veľmi oce-
nil pozvanie prezidentky Čaputovej, 
s ktorou preukázal dobrú osobnú 
harmóniu.“ (Postoj, 31. 8. 2021) Ne-
bola to bezvýhradná zhoda názorov 

na všetky otázky. Tú harmóniu tvorí azda okrem osobných pocitov snaha 
o kultúrny tolerantný dialóg, úsilie o spravodlivosť, ktorá je základom po-
koja, boj proti korupcii, ochrana prírody a v tom čase zrejme aj podpora 
očkovania na ochranu zdravia a života ľudí.

 

Chlieb pokoja a spravodlivosti

Príhovor po stretnutí s prezidentkou bol určený najmä politickým predsta-
viteľom. Cirkev by mal zaujímať aj preto, že ona síce nemá priamo vykoná-
vať politickú činnosť, ale má povinnosť učiť a vychovávať spoločnosť, aby sa 
v štáte a politike čo najlepšie realizovali požiadavky spravodlivosti (Bene-
dikt XVI., Deus Caritas est).

Pripomenul, že „dejiny pozývajú Slovensko, aby bolo posolstvom poko-
ja v srdci Európy“. Aké prorocké sú vo svetle vojny na Ukrajine jeho slová: 
„Kým na rôznych frontoch pokračujú boje o nadvládu, nech táto krajina 
naďalej potvrdzuje svoje posolstvo integrácie a pokoja a Európa nech sa 
 vyznačuje solidaritou prekračujúcou jej hranice, ktorá by ju mohla dostať 
späť do centra dejín.“ Z toho vyplýva aj kritérium, akú politiku a politikov 
by mala cirkev podporiť.

Zo slovanského zvyku vítať hosťa chlebom a soľou vyvodil dôležité myš-
lienky vo svojom príhovore: „Chlieb, ktorého lámanie evokuje krehkosť, po-
zýva zvlášť k starostlivosti o tých najslabších. Nech nikto nie je stigmatizo-
vaný alebo diskriminovaný. Kresťanský pohľad nevidí v tých najkrehkejších 
bremeno alebo problém, ale bratov a sestry, ktorých máme sprevádzať a opat-
rovať.“ Na pandémiu a najmä súčasné rekordné zdražovanie najviac doplá-
cajú samoživitelia (drobní podnikatelia) a dôchodcovia. Tým vláda SR nijako 
nepomáha. Čo na to cirkev?

Foto © Roman Albrecht, Človek a viera
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„Nalámaný a rovnakým dielom 
rozdelený chlieb pripomína výz-
nam spravodlivosti, dávať každému 
príležitosť realizovať sa. Je dôleži-
té zasadiť sa o budovanie budúc-
nosti, v ktorej sa zákony apliku-
jú rovnako na všetkých na základe 
spravodlivosti, ktorá nikdy nie je na 
predaj. A aby spravodlivosť neosta-
la abstraktnou ideou, ale aby bola 
konkrétna ako chlieb, treba viesť 
dôrazný boj proti korupcii a predo-
všetkým podporovať a presadzovať 
zákonnosť.“

Úsilie o spravodlivosť je podľa 
Benedikta XVI. základnou úlohou 
štátu, vlády a politiky. Biblia hovorí, 
že spravodlivosť a právo sú zákla-
dom Božieho trónu. Cirkev oddáv-
na učí, že skutočný pokoj vychádza 
zo spravodlivosti. František opako-
vane zdôrazňuje, že korupcia je naj-
väčšou neresťou politiky, modlo-
službou a spolu s vojnou najväčším 
ničiteľom života. Slovenská cirkev 
to až s nepatrnou výnimkou jeho 
výzvy na aktívny boj proti korupcii 
roky ignorovala a naopak, niektorí 
jej predstavitelia a aktivisti podpo-
rovali politikov, ktorí ju najhrubšie 
porušovali. Aj preto v oblasti korup-
cie a justície patrí formálne kresťan-
ské Slovensko k najhorším v Eu-
rópe. Aj preto cirkev u mnohých 
stráca kredit v oblasti, kde by ho 
mohla získavať, keby lepšie nasledo-
vala výzvy pápeža. 

Návrat k minulosti  
a kultúrne vojny

Viacerí kresťania vrátane niektorých duchovných pastierov hovoria 
a konajú, ako keby liekom na súčasné problémy Cirkvi a spoločnosti 
bol návrat k idealizovanej minulosti a politika kultúrnych vojen. Spo-
lu s praxou hrubých čiar za minulosťou, najmä komunistickou, to za 
32 slobodných rokov po páde komunistickej diktatúry pomohlo k vo-
lebným víťazstvám a vládam tých najhorších politikov. Výsledkom je 
úpadok kultúrnosti, spravodlivosti i morálky spoločnosti. V Cirkvi sa 
to aktuálne prejavuje najmä u radikálnych tradicionalistov, z ktorých 
viacerí sú zároveň antivaxeri a podporovatelia Putinovej politiky, nie-
ktorí aj odmietači II. vatikánskeho koncilu.

Pápež pripomenul: „... svätí Cyril a Metod ukázali, že uchovať si dob-
ro neznamená zopakovať minulosť, ale otvoriť sa na novosť bez vykore-
nenia sa.“

„Okrem toho, že dávala chuť, slúžila soľ v Ježišových časoch na kon-
zervovanie jedla, chránila ho od skazy. Želám vám, aby ste nikdy ne-
dopustili, aby sa voňavé príchute vašich najlepších tradícií pokazili 
povrchnosťou konzumu, materiálneho zisku alebo ideologickou kolo-
nizáciou. Do doby pred niekoľkými desiatkami rokov bránil slobode na 
tomto území jeden spôsob myslenia; dnes iný jediný spôsob myslenia 
vyprázdňuje jej význam, keď spája pokrok so ziskom a práva len s in-
dividualistickými potrebami. Dnes ako vtedy nie je soľ viery odpoveď 
podľa sveta, nespočíva v horlivosti viesť kultúrne vojny, ale v nenásil-
nom a trpezlivom rozsievaní Božieho kráľovstva, predovšetkým svedec-
tvom milosrdenstva a lásky.“ (Pozn.: ideologickou kolonizáciou rodiny 
označuje František rodovú ideológiu a snahy nahlodať hodnotu a posta-
venie rodiny založenej na zväzku muža a ženy)

Duchovným pastierom o cirkvi

„Cirkev nie je pevnosťou, nie je mocenskou štruktúrou, či hradom, kto-
rý je postavený na návrší, hľadiaci zhora na svet s odstupom a vystačí si 
sám.“ … „Aká krásna je pokorná cirkev, ktorá sa neoddeľuje od sveta 
a nepozerá na život s odstupom, ale žije v jeho vnútri. Žiť vo vnútri – 
nezabudnime na to: zdieľať, kráčať spolu, prijímať otázky a očakávania 
ľudí.“ Veriaci od cirkvi čakajú najmä sviatosti a službu Božieho slova. 
Kresťania i nekresťania však čakajú a majú dostať aj svedectvo a slovo 
múdrosti a pravdy v úsilí o spravodlivosť, všeobecné dobro a praktickú 
lásku k blížnemu. Aj kultúrnosť, ako ukázali sv. Cyril a Metod, a mnohí 
iní, vďaka ktorým bola Cirkev stáročia inšpiráciou a podporovateľkou 
vzdelania a umenia.

Praktický návod či radu do budúcnosti ponúkol František v príhovo-
re biskupom, kňazom, zasväteným osobám a katechétom v bratislavskej 
Katedrále svätého Martina 13. 9. 2021 zamyslením sa nad tromi slova-
mi: sloboda, tvorivosť a dialóg.

„Zdieľať,  
kráčať spolu,  
prijímať otázky  
a očakávania  
ľudí.“
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Sloboda

„Bez slobody niet pravej ľudskos-
ti, pretože ľudská bytosť bola stvo-
rená slobodná a na to, aby zostala 
slobodná. Dramatické obdobia de-
jín vašej krajiny sú veľkým ponau-
čením: keď bola sloboda zranená, 
zneuctená a zabitá, ľudskosť bola 
zdegradovaná a vzniesli sa búrky 
násilia, nátlaku a odňatia práv.“ To 
znamená aj jasné odmietnutie ide-
ológií, politikov a strán, ktoré boli 
a sú proti slobode. Vrátane agresie 
Putinovho Ruska proti Ukrajine.

„Sloboda je vždy cestou, nieke-
dy ťažkou...“ Na skutočnú slobo-
du „nestačí, aby sme boli slobodní 
na vonkajšej rovine alebo v spolo-
čenských štruktúrach. Sloboda nás 
priamo volá k zodpovednosti za 
svoje rozhodnutia, k rozlišovaniu, 

k tomu, aby sme rozvíjali životné 
procesy.“ V tom je rozdiel medzi 
kresťanským a „liberálne“ voľno-
myšlienkárskym chápaním slobo-
dy: zodpovednosť a rozlišovanie 
hodnôt, dobrého a zlého. Pri tom 
nemáme „opakovať minulosť … 
bez srdca, bez voľby“. Ani podliehať 
tomu, aby za nás rozhodoval „dav 
alebo verejná mienka, alebo veci, 
ktoré nám médiá predávajú.“ Ani 
podľahnúť pokušeniu „radšej tro-
chu cibule než námaha a riziko sú-
visiace so slobodou“ – s odvolaním 
sa na cestu Izraelitov za slobodou 
od tyranskej vlády faraóna. O tom 
je už vyše 30 slobodných rokov aj 
podpora značnej časti Slovenska 
pre nacionalistických a exkomu-
nistických politikov. Aj snaha nie-
ktorých cirkevných predstaviteľov 
nerozhádzať si to s takými vládami 

kritickými vyjadreniami k ich ne-
spravodlivosti a nemorálnosti.

„Niekedy nás táto predsta-
va ohrozuje aj v cirkvi: radšej mať 
všetko vopred stanovené, záko-
ny, ktoré treba dodržať, bezpečnosť 
a uniformnosť, než byť zodpoved-
ní a dospelí kresťania, ktorí mys-
lia, pýtajú sa vlastného svedomia 
a vedia aj spochybniť svoje predsta-
vy. … Bezpečná egyptská cibuľa je 
pohodlnejšia ako neznáme púšte. 
Avšak cirkvi, ktorá nedáva priestor 
dobrodružstvu slobody – aj v du-
chovnom živote –, hrozí to, že sa 
stane rigidnou a zatvorenou.“ Naj-
mä mladšie generácie „nepriťahu-
je Cirkev, kde musia všetci rovna-
ko myslieť a slepo poslúchať. Moji 
drahí, nebojte sa formovať ľudí tak, 
aby mali zrelý a slobodný vzťah 
k Bohu.“

Foto © Marek Novak, Človek a viera
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Tvorivosť

Pápež František: „Vaša nábožen-
ská skúsenosť má pôvod v káza-
ní a v službe žiarivých osobností 
sv. Cyrila a Metoda. Oni nás učia, 
že evanjelizácia nie je nikdy jed-
noduchým opakovaním minulosti. 
Radosťou Evanjelia je vždy Kristus, 
ale cesty, ktorými sa táto radostná 
zvesť má šíriť časom a dejinami, sú 
rozdielne.“ Cyril a Metod sa „sta-
li apoštolmi inkulturácie viery tu 
u vás. Vymysleli nové jazyky na ší-
renie Evanjelia; boli tvoriví v tlmo-
čení kresťanského posolstva; boli 
tak blízko ľudu, s ktorým sa streta-
li, že sa naučili rozprávať ich jazy-
kom a prijali ich kultúru. Nepotre-
buje toto isté aj dnešné Slovensko?“ 
… Rastie v posledných rokoch viac 
tvorivosť evanjelizácie, lásky k blíž-
nemu a svedectva alebo vplyv ultra-
konzervatívnych tradicionalistov, 
ktorí v zápale boja proti vágne de-
finovanému „liberalizmu“ a opako-
vaním minulých foriem odmietajú 
ešte aj koncil a pápeža?

Dialóg

Kvalitný dialóg je v slovenskej cirkvi 
niekedy ešte väčší problém než v ci-
vilnej spoločnosti. Aj kauza kon-
troverzného odvolania arcibiskupa 
Bezáka, ktorá cirkvi uškodila viac 
než 10 rokov proticirkevnej propa-
gandy, je do značnej miery dôsled-
kom a prejavom zlyhania vnútrocir-
kevného dialógu.

V slovenskom kresťansko-kon-
zervatívnom prostredí často vidíme 
sťažnosti na mainstream a liberál-
ne médiá. Takmer nikdy diskusiu 
či kritické zamyslenie sa nad kva-
litou našich médií a o tom, prečo 
na formálne kresťanskom Sloven-
sku nemáme po 32 slobodných ro-
koch žiadne mienkotvorné kresťan-
sko-konzervatívne médium. Známy 
a medzi viacerými najpopulárnejší 
kňaz žiada „liberálov vypratať bul-
dozérom“, ale vecnú diskusiu od-
mieta. Nesleduje internet, ale kon-
troverzným spôsobom ovplyvňoval 
politiku. Slovensko z okolitých 
krajín najviac verí hoaxom, dezin-
formačným médiám a pro-ruskej 
i antivaxerskej propagande, ktorá je 
často nenávistná a rozdeľuje národ 
aj cirkev. 

Pápež k tomu povedal: „Cirkev, 
ktorá formuje ľudí v zmysle vnútor-
nej a zodpovednej slobody a ktorá 
vie byť tvorivá, ponoriac sa do de-
jín a kultúry, je tiež Cirkvou, ktorá 
vie viesť dialóg so svetom – s tými, 
ktorí vyznávajú Krista, hoci nie sú 
„naši ľudia“; s tými, ktorí kráča-
jú namáhavou cestou duchovného 
hľadania; a tiež s tými, ktorí neve-
ria. Nie je selektívny, nie je to dialóg 
s malou skupinou, ale so všetkými: 
s veriacimi, s tými, ktorí sa usilujú 
o svätosť, s vlažnými a s neveriaci-
mi. Hovorí s každým. Je to Cirkev, 
ktorá – podľa príkladu Cyrila a Me-
toda – pevne spája Východ a Západ 
s ich rozličnými tradíciami a cit-
livosťou. Je to spoločenstvo, ktoré 

„Bez slobody niet 
pravej ľudskosti, 
pretože ľudská  
bytosť bola stvorená 
slobodná a na to,  
aby zostala  
slobodná.“

„Láska je  
vernosť, dar,  

zodpovednosť.“

zvestovaním Evanjelia lásky vytvá-
ra spoločenstvo, priateľstvo a dia-
lóg medzi veriacimi, medzi rôznymi 
vierovyznaniami a medzi národmi.“

Otázky mladých 
a odpovede na ne

Zažil som niekoľko seminárov 
a konferencií, napríklad na tému 
kresťanskej kultúry, politiky či mé-
dií, ktoré mali podobný priebeh. 
Najprv mali prednášku predstavite-
lia cirkvi či katolíckej fakulty, kres-
ťansko-demokratickí politici. Alebo 
sa biskup v neverejnej časti poroz-
prával so šéfredaktormi katolíckych 
médií, ktorí po jeho odchode pred-
niesli prezentáciu svojej činnosti. 
Potom duchovní pastieri, politici či 
šéfredaktori odišli, lebo nemali čas 
(= chuť) v ďalšej časti počúvať vy-
jadrenia ľudí „zdola“. V lepšom prí-
pade niektorí z nich vydržali pred 
odchodom či koncom veľmi krátku 
„diskusiu“ kde tak 15 % záujemcov 
dostalo možnosť veľmi stručne sa 
niečo spýtať...

Pápež nám pri stretnutí s mlá-
dežou v Košiciach ukázal iný prí-
klad, dôležitý z hľadiska inšpirácie 
pre budúcnosť slovenskej cirkvi: 
vypočul svedectvo mladých „oby-
čajných“ veriacich, poďakoval sa 
za otázky, povedal, že chce spo-
lu s nimi hľadať odpovede. To je 
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zvlášť v dnešnej dobe omnoho účinnejší „apoštolát“ než hromženie, 
prísny dohľad nad dodržiavaním „tradičných“ foriem, odsudzovanie 
nepriateľov. Pritom jasne pomenoval aktuálne problémy vo vzťahoch 
a ukázal východiská.

Jeho slová o vysokej hodnote lásky, ktorá nemá byť povrchnou teleno-
velou, ale je spojená s hrdinstvom, stoja za opakované čítanie. „Láska ne-
znamená mať všetko a hneď, nezodpovedá logike „použi a odhoď“. Láska 
je vernosť, dar, zodpovednosť.“ … „Keď snívate o láske, neverte v špeciál-
ne efekty, ale v to, že každý z vás je výnimočný: každý z vás. Každý je da-
rom a môže zo života, zo svojho vlastného života urobiť dar.“

 
Ekumenizmus,  
akcia i kontemplácia

Stretnutie pápeža Františka so zástupcami Ekumenickej rady cirkví 
bol „znak, že kresťanská viera je a chce byť v tejto krajine semienkom 
jednoty a kvasom bratstva“. Pripomenul to, na čo dnes mnohí zabúda-
jú: „Cesta vašich komunít začala nanovo po rokoch ateistického pre-
nasledovania, keď bola náboženská sloboda znemožnená alebo tvrdo 
skúšaná.“ Na príklade Veľkého inkvizítora z Dostojevského diela zdô-
raznil Boží dar slobody, ktorú podľa Inkvizítora ľudia „vo svojej pros-
toduchosti a vrodenom rozvratníctve nemôžu ani pochopiť, ktorej sa 
boja a ľakajú“... „ľudia sú pripravení vymeniť svoju slobodu za poho-
dlnejšie otroctvo, podriadenie sa niekomu, kto za nich rozhodne, aby 
mali chlieb a istoty.“ To je jedna z príčin toho, že v ťažkostiach po páde 
komunistickej diktatúry väčšina zvolila koalíciu exkomunistov a na-
cionalistov pod vedením V. M. Pôsobí to dodnes. Vieme, akých mno-

hí volia za sľub istôt. Podľa priesku-
mu GLOBSEC v septembri 2020 by 
38 % obyvateľov Slovenska chce-
lo mať silného a rozhodného lídra, 
ktorý sa nemusí zaťažovať s parla-
mentom a voľbami. 

Pápež vyzval: „Drahí bratia, 
nech sa nám nestane takáto vec; 
pomôžme si navzájom, aby sme 
nepadli do pasce uspokojenia sa 
s chlebom a niečím k tomu.“ … aby 
sme „nestratili elán v hľadaní jedno-
ty, za ktorú prosil Ježiš.“ K tomu dal 
dva podnety: Kontemplácia a aktivi-
ta – „tým, že robíme niečo pre tých, 
ktorí nás väčšmi približujú k Páno-
vi. Sú to chudobní, lebo v nich je 
prítomný Ježiš.“

Sociálna služba patrí asi k tým, 
kde cirkev, duchovní aj laici, najlep-
šie využila slobodu, ktorú získala 
pádom komunizmu. Často sú to ak-
tivity bez veľkej publicity. Tie pápež 
ocenil a vyzdvihol návštevou centra 
spravovaného misionárkami lásky 
v bratislavskej Petržalke a rómskej 
komunity na Luniku IX. To treba 
rozvíjať.

„Nezastavte sa!,  
lebo keď sa Cirkev 
zastaví, ochorie;  
keď sa biskupi 
zastavia, ochorie 
Cirkev; keď sa kňazi 
zastavia, ochorie 
Boží ľud!“

Foto © František Ingr, Človek a viera
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Synagóga a katedrála, 
nacizmus  
a komunizmus

Pápež už v roku 1937 encyklikami 
odsúdil aj komunizmus, aj nacionál-
ny socializmus. Cez vojnu on aj iní 
kresťania pomáhali Židom, ktorých 
prenasledoval aj Slovenský štát. Ten 
viacerí katolíci dodnes uctievajú, lebo 
na jeho čele stál katolícky kňaz. Pá-
peži od vojny rozvíjajú dobré vzťahy 
s predstaviteľmi Židov. V komunistic-
kom väzení zomrel aj gréckokatolícky 
biskup Gojdič, ktorý od začiatku ve-
rejne odmietal nacionálno-socialistic-
kú ideológiu a protižidovské zákony. 
Odchovancov či priaznivcov týchto 
režimov opakovane volí tretina až po-
lovica Slovenska. Dobré vzťahy Židov 
a Katolíckej cirkvi na Slovensku naj-
viac narúšajú kresťania oslavujúci Slo-
venský štát a politici, ktorí na tom zís-
kavajú podporu. 

Pápež pri stretnutí so židovskou 
komunitou s odvolaním sa na slová 
jedného z jej predstaviteľov pripome-
nul: „Tu bola synagóga, hneď vedľa 
korunovačnej katedrály. (Synagógu 
zbúrali komunisti.) Ako bolo poveda-
né, architektúra vyjadrovala pokojné 
spolunažívanie dvoch komunít, vzác-
ny symbol veľkého významu, úžasný 
znak jednoty v mene Boha našich ot-
cov.“ … „Následne, však, bolo Božie 
meno zneuctené... Božie meno, teda 
jeho samotná osobná skutočnosť, sa 
vyslovuje nadarmo, keď sa porušuje 
jedinečná a neopakovateľná dôstoj-
nosť človeka, stvoreného na jeho ob-
raz. Tu bolo Božie meno zneuctené, 
lebo najhoršie rúhanie, akého sa mu 
môže dostať, je použiť ho na vlastné 
účely namiesto rešpektovania a milo-
vania druhých.“ Aj od toho, do akej 
miery si to zoberieme k srdcu, závisí 
budúcnosť našej cirkvi.

Pokušenie triumfálneho  
kresťanstva

V homílii na Božskej liturgii sv. Jána Zlatoústeho v Prešove sa sú-
stredil na význam evanjeliového chápania kríža, ktorý je v očiach 
sveta prehrou. „Je to veľké pokušenie. Koľkokrát túžime po kres-
ťanstve víťazov, po triumfálnom kresťanstve, ktoré by bolo dôleži-
té a významné, oslavované a uctievané. Ale kresťanstvo bez kríža je 
svetské a stáva sa neplodným.“ Nestačí mať kríž na krku, v dome, 
v aute, neosoží nám to, ak sa nezastavíme, nezahľadíme na Ukrižo-
vaného a neotvoríme mu srdce.

„Z nazerania na kríž vychádza druhý krok: vydávanie svedectva. 
… Myslím na mučeníkov, ktorí v tomto národe vydávali svedec-
tvo Kristovej lásky vo veľmi ťažkých časoch...“ … „Svedok, ktorý má 
kríž v srdci a nie iba na krku, nevidí nikoho ako nepriateľa, ale všet-
kých ako bratov a sestry... Svedok kríža nepoužíva podvodné spô-
soby a svetskú moc: nehľadá vlastné výhody, aby sa potom ukázal 
zbožný: toto by bolo náboženstvo pretvárky, nie vydávanie svedec-
tva ukrižovaného Boha.“

Koľkí horlivci presadzujú „kresťanské hodnoty“ najmä bojom 
proti nepriateľom a podporujú politikov, čo kresťanstvo objavia len 
v predvolebnej kampani? „Takto sa šíri viera: nie mocou sveta, ale 
múdrosťou kríža; nie štruktúrami, ale svedectvom.“

Mária a kresťanstvo na ceste

Pri bohoslužbe v Šaštíne hovoril, že Mária „stala sa živým stelesne-
ním tej netrpezlivosti, s akou Boh túži prísť k všetkým ľuďom a spa-
siť ich svojou láskou. Preto sa Mária vydáva na cestu: namiesto po-
hodlnosti zvykov si vyberá neznáme cesty.“ Pre Slovensko má byť 
„vzorom viery, ktorá sa vydáva na cestu, vždy pobádaná jednodu-
chou a úprimnou zbožnosťou, vždy na púti, v hľadaní Pána. Kráča-
ním premáhate pokušenie statickej viery, ktorá sa uspokojí s neja-
kým obradom alebo starou tradíciou, vychádzate zo svojho vnútra, 
nesiete v batohu svoje radosti a bolesti a robíte zo svojho života púť 
lásky k Bohu a k bratom a sestrám. … Nezastavte sa!, lebo keď sa 
Cirkev zastaví, ochorie; keď sa biskupi zastavia, ochorie Cirkev; keď 
sa kňazi zastavia, ochorie Boží ľud!“ … „Nezabudnime na to, že ne-
smieme redukovať vieru na cukor, ktorý osladzuje život.“ … „nech 
vám Preblahoslavená Panna Mária vyprosuje potrebnú milosť, aby 
vaša viera bola vždy na ceste, aby mala nádych proroctva a bola vie-
rou bohatou na súcit.“ n

(Pozn. redakcie: Všetky príhovory pápeža Františka  
z jeho návštevy Slovenska sú na webe KBS.)
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Sestra Maristella 
z Congregatio Jesu 
(anglické panny) 
neúnavne pomáha 
núdznym nielen 
v meste Prešov 
a v jeho okolí. 
Okamžite totiž 
vycítila potrebu 
obrátiť svoju 
pozornosť aj na 
utečencov z Ukrajiny.

Hľadať  
práve tých,  
ktorí potrebujú 
pomoc... n  JÁN ŠTEFANEC, SVD
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číslo v našom registri, to príbeh.“ – „Poradíme, kam sa obrátiť. Peniaze 
v takýchto prípadoch nedávame. Len potraviny.“ Ženám, ktoré trpia roz-
ličnými spôsobmi, poskytujú v Magise ambulantnú pomoc. Spolupracujú 
so sociálkou, k dispozícii majú psychológa i právnika. S ľuďmi, ktorým so 
spolusestrami kedysi pomohla, udržiava kontakt i naďalej.

Inšpiratívna rehoľnica v rokoch
„Všetko spustila udalosť spred 20 rokov. Vtedy som mala zverené postu-
lantky. Doma sme sa chystali na Vianoce, pripravovali sme darčeky, kto-
ré sa posielali aj na Ukrajinu. Tri dni pred Vianocami našli postulantky 
pred kostolom malého chlapca, ufúľaného a uzimeného. Tak ho odvied-
li domov. Keď ho odprevadili, videli tam veľkú biedu. Mama s najstarším 
chlapcom bola v Bratislave na kardiológii a doma opitý otec s ďalšími tro-
mi deťmi. Ani náznak toho, že budú Vianoce, nič tomu nenasvedčovalo. 
Keď sa vrátili domov, spýtali sa ma, či môžu pripraviť nejaký koláč pre tú 
rodinu, aby mali Vianoce. Napiekli sme koláč, pripravili sme darčeky a na 
ďalší deň sme sa vybrali do rodiny. Medzitým sa matka vrátila z Bratisla-
vy a vtedy som zistila, že som ich oboch pripravovala na prijatie sviatosti 
manželstva. V tej chvíli som neriešila vôbec nič, lebo som chcela, aby ma-
li z Vianoc aspoň niečo, a potom som sa k nim vybrala. Navštívila som 
ich a zistila som, že problémom je alkoholizmus otca, ktorý nepracoval, 
ešte aj z domu vynášal veci, aby mal na alkohol. Tak sa utrpenie prehl-
bovalo. Mala som tam otrasný zážitok, keď sa najstarší Mišo vrhol s veľ-
kým nožom na malý kúsok chleba a odrezal si z neho polovicu, kým dva-
ja mladší súrodenci nemali poriadne čo do úst, začali sa tam biť a plakať. 
Keď som to videla, mama tých detí mi povedala – no vidíš, ja nemám ani 
na ten chlieb. Vtedy som jej povedala, že budeme robiť všetko pre to, aby 
jej deti viacej nehladovali.“

Od tejto skúsenosti neprejde bez pomoci núdznym ani jeden jediný deň. 
Pre toto úsilie nadchla aj laikov. Združili sa do organizácie pod náz-

vom OZ Magis. Spolu so školskými bratmi usporiadali v čase prechodu 

Začínala ako tajná sestra
Štatút tajnej rehoľnice sa jej dari-
lo počas komunizmu úspešne tajiť. 
Podľa totalitných pravidiel zažila 
množstvo situácií na hrane – s mlá-
dežou, ktorá bola v Prešove orga-
nizovaná v zoskupení s názvom 
Zborový Rev, kde našla dlhodobé 
a hodnotné priateľské vzťahy, ktoré 
dodnes udržuje a vníma ako skutoč-
nú oporu vo svojej službe.

Prešovského kanonika požiadala 
v roku 1989, aby pozval rehoľné ses-
try (z jej kongregácie) na faru starať 
sa o domácnosť. V tom istom roku 
sa na Vianoce obliekla do habitu 
a prišla tak na Štedrú večeru. Od tej 
chvíle sa oficiálne zverejnilo, že nie 
je len organistka, domáca, ale aj re-
hoľnica so sľubmi.

Pomoc núdznym poskytuje celé 
roky, posledných sedem rokov, tak-
povediac, vo veľkom – cez občian-
ske združenie Magis. 
Snaží sa pomáhať, no zároveň sa 
usiluje zachovať si chladnú hlavu, 
napríklad pri delení pomoci.

Občianske združenie Magis pra-
cuje s ľuďmi v núdzi systematicky. 
Podáva im pomocnú ruku, spolu-
pracuje s inými inštitúciami. „Čo 

Snažím sa  
byť pri nich,  

aby cítili nielen 
spolupatričnosť,  

ale aj záujem  
a blízkosť,  
a pomáhať 
s riešením 
rozličných  

situácií. 
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na euro zbierku mincí, ktoré slúžili 
na nákup potravín. Potom začali so 
službou varenia, pečenia, donášky 
do domu a dielo sa začalo rozrastať 
– najskôr sa doň zapojili tri rodiny, 
potom päť, potom dvadsať, tridsať 
rodín a dnes má toto dielo stotridsať 
rodín, ktoré pomáhajú, slúžia a spo-
lupracujú.

„Aj školy sa zapájajú do zbierok 
potravín. My ich potom rozdeľuje-
me a distribuujeme,“ hovorí. 

V občianskom združení Magis sú 
zapojené aj jej spolusestry. Po vy-
puknutí utečeneckej krízy na hrani-
ciach s Ukrajinou sa sestra Maristel-
la okamžite ujala aktivity a nastúpila 
pomáhať. Od prvých chvíľ je k dis-
pozícii na telefóne a vybavuje, zhá-
ňa kontakty, lobuje, prosí o konkrét-
ne veci pre tých, čo odišli z Ukrajiny 
pred hrôzami vojny. Obracia sa na 
všetkých vplyvných, ktorí môžu po-
môcť.

„Sami Ukrajinci si k nám na-
chádzajú cestu. Som v neustálom 
kontakte s Prešovským samospráv-
nym krajom. Zháňam pre utečencov 
ubytovanie, pomáham organizo-
vať rôzne aktivity, ktoré im pomô-

Snažím sa robiť 
všetko pre to,  
aby sa ľudia  

pri mne cítili  
ako doma.

žu zmierniť utrpenie. Snažím sa byť pri nich, aby cítili nielen spolupat-
ričnosť, ale aj záujem a blízkosť, a pomáhať s riešením rozličných situácií. 
Moji známi majú známych a tí majú známych a jednoducho takýmto 
spôsobom sa vždy tá správna a potrebná pomoc nájde. Osudy týchto ľudí 
sú veľmi bolestivé, mnohí prišli o svojich blízkych, niektorí majú obrov-
ský strach. Keď sa ženy, ktoré tu máme, stretnú a rozhovoria, nezaobíde 
sa to bez sĺz, a keď sa k tomu pridá strach o tých, ktorí nemohli odísť, je 
to veľmi ťažké.“

Na hraniciach je veľa pokusov zneužiť situáciu biednych: „Sme v po-
zore a usmerňujeme ohrozených do bezpečia. Naši dobrovoľníci ich vo-
zia na vlastné náklady na miesta, kde im pomáhame a chránime ich bez-
pečie.“

Na otázku, čo jej dáva takáto služba, odpovedá s úsmevom:
„Človek má vždy radosť, keď môže blížnemu pomôcť. Je to naše posla-
nie. Zdieľať radosť s radujúcimi sa, bolesť s trpiacimi atď. Snažím sa ro-
biť všetko pre to, aby sa ľudia pri mne cítili ako doma. Raz som poveda-
la chlapcovi, ktorý sa o mňa zaujímal, toto: Keby som sa vydala, mala by 
som možno 4 – 5 detí, ale ja chcem oveľa väčšiu rodinu, preto som sa sta-
la rehoľnicou, lebo som cítila, že Pán chce odo mňa niečo iné. A Pán mi 
daroval skutočne veľkú rodinu a dal mi veľmi veľa detí, preto vnímam aj 
tieto ženy, ktoré sú na úteku, ako sestry, deti a ako vnúčatá...“

Kde brala a berie silu do aktívneho života?
„Tým, že rada varím, chcela som byť vždy vareškou v Božích rukách. 
Chcem hľadať a plniť Božiu vôľu, denne o to prosím, aby som vládala po-
máhať, byť tou vareškou, ktorú on použije... Živú radosť možno získať 
v modlitbe. Tam nájdeme posilnenie, útechu. Ak sa nemodlíme a chceme 
byť sebestační, sami to nezvládneme. Všetko, čo je v srdci, stačí odovzdať 
Pánovi a Pán nám to daruje.
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Mám takú skúsenosť: dievča stratilo zub pri športe, mama je upra-
tovačka, otec prišiel o prácu. Išla som po ulici a prosila som za to, aby 
sa pre to dieťa – tínedžerku – našiel spôsob, ako si dá zub do poriad-
ku. V tom ma zastavil jeden pán a vybral z vrecka 100 eur. Spýtala som 
sa, prečo ma zastavil a čo s tými peniazmi, a on mi hovorí: „Cítil som, že 
vám ich mám dať, lebo ich potrebujete.“ A ja mu hovorím, že som sa prá-
ve modlila za dievča, ktoré stratilo zub a nemá kde vziať prostriedky na 
to, aby si ho dala opraviť...

Vždy som dostala toľko, koľko som potrebovala. Vtedy nezostá-
va iné, ako sa odobrať do kaplnky a poďakovať sa na kolenách. Spoje-

Keď budeme 
spojení s Pánom, 

všetko sa dá 
prekonať.

nie s Pánom je dôležité... Teraz som 
obmedzená, lebo mám ťažkosti 
s chôdzou, ale chcem, aby mi Pán 
ukázal, ako aj to použiť. Keď prišla 
korona, začala som sa sťahovať z ak-
tívneho života, ale vojna ma vypro-
vokovala. Začala som pracovať viac 
s telefónom a zistila som, že môžem 
byť naozaj efektívna. Keď vidím ve-
čer, koľko telefonátov uskutočním, 
je to poriadne číslo. Ľudia sa po-
trebujú vyrozprávať a ja im slúžim 
tým, že ich počúvam...“

Čo by ste povedali dnešným 
zasväteným a zvlášť mladým?
Keď budeme spojení s Pánom, všet-
ko sa dá prekonať. Formácia by 
mala byť nápomocná, aby sa s ním 
mladý človek stretol a spájal. Potom 
sa dajú všetky veci zvládnuť.

Mladí si veľmi všímajú, ako sa 
správame, čo rozprávame a robí-
me. Mám takú skúsenosť, že mladí 
prichádzajú za nami sami od seba 
a hlásia sa, že chcú pomáhať.  
Naše skutky oslovujú a to je pod-
statné. n
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V  minulej úvahe sme sa ne-
chali viesť zdomácňovaním 
v kláštore, vďaka ktorému 

nastáva generovanie zmyslu domác-
keho priestoru, ktorý je jedným zo 
zmyslov formácie. Rozšírme tieto 
úvahy o ďalšie súvislosti, obrátiac 
sa v úvode k trefnému Sirachovmu 
konštatovaniu: „Hlavné potreby pre 

život človeka sú: voda, chlieb, dom a (odev), čo zakrýva nahotu... Zlý je 
to život od domu k domu si hľadať prístrešie...“ (Sir 29, 28. 31).

Krajina, budovy do nej vnorené, vykrojené z jej priestoru, sú voči člo-
veku, ktorý je jej súčasťou, vždy v nejakej polohe, ktorú nemôžeme opí-
sať výlučne geometricky, ale skôr ako vzťah videného, predstavovaného, 
dotýkaného, chceného, sprítomňovaného, blízkeho či vzdialeného. Sme 
zapletení do tkaniva krajiny, ktorej súčasťou sú aj naše domy, byty, kláš-
tory. Nejde len o vnemy neutrálnej a mŕtvej matérie, ale o živé súvislosti 
uprostred živého a žitého sveta významov. 

Zasvätení 
a architektúra.
Náčrt vzťahu. II. n  L ADISL AV TK ÁČIK ,  OFMCap

Jednou z možností, ako nad 
textom o vzťahu architektúry 
a zasväteného života mávnuť 
rukou, je utrúsiť čosi v tom 
zmysle, že ide len o nejaké 
psychologizovanie. Nie, to 
vonkoncom nie, nemýľme sa. 
A hoci len prednedávnom 
vyšla zaujímavá kniha 
Karla Smejkala Aplikovaná 
psychologie architektury, ide 
o mimobežné, odvodené 
a sekundárne uvažovanie 
voči nášmu uvažovaniu. 
To, čo zaujíma nás, je 
podstatné, základné, 
generatívne, neredukovateľné 
a neprevoditeľné na niečo iné, 
hoci aj psychologické. 

/  Benediktínske arciopátstvo v Pannonhalme, nové schodisko  

pre návštevníkov realizované ateliérom CZITA Architects v roku 2013.
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Martin Heidegger príznačne konštatoval, že: „Domy si dnes pred-
stavujeme príliš jednoducho a často z núdze ako nejaké usporiadané 
priestory, v ktorých prebieha náš všedný deň. Dom sa stáva takmer len 
kontajnerom na bývanie. No až tým, že sa v ňom býva, sa stáva dom do-
mom. Stavanie domu je skutočne tým, čím je, len vtedy, ak je už vopred 
určené tým, že má umožniť bývanie. Toto umožňovanie spočíva v tom, 
že prebúdza a zaručuje nášmu bývaniu jeho najpôvodnejšie možnosti. 
Ak premyslíme slovo bývať v dostatočnej šírke a bytostnej hĺbke, stane sa 
pre nás pomenovaním toho, ako ľudia na zemi pod klenbou nebies putu-
jú od narodenia po smrť. Toto putovanie je mnohotvárne a premenlivé. 
Vždy a všade je však základným rysom bývania ako ľudského spôsobu 
zdržiavania sa medzi nebom a zemou, medzi zrodením a smrťou, medzi 
radosťou a bolesťou, medzi prácou a slovom.“1

To, čo sa teda snažíme vyjasniť, je význam čo najplnšieho prekrytia 
miesta, pozície zasväteného/ej v krajine, v kláštore s jeho/jej prežívaním, 
s prežívaním miesta. Totiž hoci ma aj moje telo podnecuje v súlade s jeho 

1 Martin Heidegger, Hebel – domácí přítel. In: Martin Heidegger, Básnicky bydlí člověk. 

Praha: Oikumené, 2006, s. 155 – 157. 

„nulovou pozíciou“, aby som pova-
žoval krajinu či dom, kde sa nachá-
dzam, za svoje, nemusí vždy nut-
ne dochádzať k prekrývaniu miesta 
a prežívania. Život môže byť prežíva-
ný aj mimo svojho centra, spôsobom 
túžby po domove, po inom mieste, 
či na spôsob vykorenenia, jeho ab-
sencie. Miesto pobytu nemusí byť 
nasýtené prežívaním, naopak, môže 
byť vzhľadom na vnútorné prežíva-
nie chudobným a rehoľníci môžu byť 
priestorom, kde boli „umiestnení“, až 
podvyživení. Práve preto by sa navr-
hovanie i budovanie našich domov 
malo usilovať o čo najplnšie prekry-
tie vnútorných a vonkajších (geo-
metrických)  možností. 

Aj významný český filozof Jan 
 Patočka uvažoval vo svojich textoch 

/ Cisterciánske  

opátstvo v údolí 

Notre-Dame na úpätí  

Montagne-Coupée  

pri Montreali 

navrhnuté 

a realizované 

ateliérom  

Pierra Thibaulta  

v roku 2005.
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venovaných pomeru človeka a sveta podobne hovoriac, 
že tento vzťah má svoje centrum, ktoré nám umožňuje 
rozlišovať domáce a cudzie. Jadrom pomeru človek/svet 
je podľa neho domov. „Domov však nie je, ako by sa azda 
z porovnania s perspektívou mohlo súdiť, podľa mojej 
okamžitej pozície orientované centrum. Domov nie je 
tam, kde práve som, veď práve ja sám môžem byť z do-
mova vzdialený; domov je útočište, miesto, kam patrím 
viac než kamkoľvek inde; viacej domovov nemôže byť 
prežívaných zároveň s rovnakou intenzitou. Je to tá časť 
univerza, ktorá je najviac ľudsky preniknutá; kde sú veci 
takmer orgánmi nášho života.“2 

Podľa francúzskeho filozofia Mauricea Merleau-Pon-
tyho, keď sa snažíme porozumieť vzťahom definujúcim 
nejaké architektonické dielo, usilujeme sa o porozume-
nie vzťahov viditeľného k neviditeľnému. Neviditeľné sa 
totiž sprítomňuje vo viditeľnom; viditeľné vzťahy sú ťar-
chavé neviditeľnom.3 

2 Jan Patočka, Přirozený svět jako filosofický problém. In: Jan Patoč-

ka, Fenomenologické spisy I. Praha: Oikoymenh, 2008, s. 194.
3 Porov. Maurice Merleau-Ponty, Viditeľné a neviditelné. Praha: Oiku-

mené, 2004, s. 210.

/ Rekonštruované 

schodisko kláštora 

klarisiek v španielskom 

Burgose. Rekonštrukciu 

kláštora realizoval  

v roku 2008 ateliér 

a3gm.

Dovoľte mi spomenúť aj francúzskeho filozofa ži-
dovského pôvodu Emmanuela Levinasa, ktorého pá-
pež Ján Pavol II. zvykol pozývať na sympózia do Castel 
Gandolfo. Levinas hovorí, že človek sa vždy chce zveriť, 
odovzdať nejakému miestu ako základu a svojej pod-
mienke.4 Prečo? Ako tomu rozumieť? Miesto totiž po-
dopiera človeka až „do tej miery, že sa subjekt kladie 
ako subjekt práve vďaka skutočnosti, že spočíva na zá-
klade.“5 Pre Levinasa je protikladom takéhoto založe-
nia miestom fatálne zničenie subjektu, nemožnosť sku-
točne ľudského života, nielen nejaký nedostatok. Život 
vo svete môže byť len natoľko prežívaným, nakoľko 
nám poskytuje možnosť odstupu, možnosť existovať 
„z domu“, ktorý jediný práve odstup umožňuje. 

Človek vstupuje do sveta z intimity domu. Levinas 
premýšľa o ľudskom živote ako o udalosti oddelenia. 
Unikátna svojbytnosť ľudskej bytosti umožňuje interio-
ritu, dôvernosť vzťahu k samému sebe (a ten umožňuje 
opravdivé a zdravé vzťahy v komunite). Človek predsa 
bytostne vzdoruje pohlteniu totalitou či v našom prípa-
de napríklad nejakou rehoľnou mašinériou. Podľa Levi-
nasa sa tento sebavzťah, táto interiorita uskutočňuje ako 
bytostná samota. Zasvätený sa aj z tohto dôvodu musí 
usilovať o nadviazanie vedomého vzťahu so samým se-
bou a to sa deje ako udalosť a dielo identity. Ide o mož-
nosť vyjsť zo seba a vrátiť sa k sebe, teda byť osamote.

Samota ako moja interiorita sa uskutočňuje ako 
„dom“. Interval oddelenia, ktorý mi prívetivo posky-
tuje dom, kláštor, umožňuje uzobranosť či v bežnej-
šom zmysle slova sústredenosť, pozornosť. Umožňuje 
pozdržanie si bezprostredných reakcií a vymanenie sa 
z pragmatických, účelných súvislosti. Dom mi umož-

4 Porov. Emmanuel Levinas, De l’existence à l’existant. Paris: J. Vrin, 

2004, s. 119 – 120.
5 Ibid., s. 121.

/ Nová budova 

trapistického opátstva 

Tarrawarra v Yarra Valley, 

60 km od Melbourne 

v Austrálii, ktorej vznik 

podnietili masívne 

požiare. Stavbu navrhli 

Baldasso Cortese 

Architects a bola 

realizovaná v roku 2015.
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ňuje byť so sebou, zdržiavať sa so sebou v dôvernosti: 
Až bývať v dome alebo mať dom znamená byť! Táto do-
mácka známosť a intimita sa dejú „ako prívetivosť, kto-
rá sa rozlieva po tvári veci“6. Až z tejto pozície je možné 
vzťahovať sa k skutočnostiam sveta pokojne a trpezlivo 
sa zdržiavajúc ich manipulatívneho ovládania, všímajúc 
si nepovšimnuté. Až odstup totiž umožňuje plnú a in-
tenzívnu prítomnosť. 

6 Emmanuel Levinas, Totalité et infini. Essai sur l’extériorité.  

Paris: Le Livre de Poche, 2008, s. 165.

Bytostným znakom bývania v dome, v kláštore je dô-
vernosť, teda ľudská intimita s druhým. Levinas sa ne-
rozpakuje povedať, že takáto intimita s niekým iným je 
najvhodnejšie mysliteľná ako vzťah so „ženským“. Nejde 
však o rodovú perspektívu. „Ženskosť“ je totiž pre Le-
vinasa nezastupiteľnou metaforou pohostinnosti. „Žena 
je podmienkou uzobrania, interiority domu a bývania,“7 
hovorí. Diskrétnosť takejto prítomnosti iného, kto-
rú opisuje figúrou „ženského“, v sebe zahŕňa možnosti 

7  Ibid., s. 166.
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transcendentného vzťahu k druhému, k bratovi, k sestre. Až keď som 
prijímaný iným, obývame dom spoločne; vďaka pohostinnému a lás-
kavému prijatiu som potvrdzovaný/á vo svojom odstupe, a teda mo-
jej jedinečnosti. „Ženské“ je tak podmienkou domu natoľko, nakoľko 
je dom domom a kláštor pohostinným priestorom. 

Každý rehoľný dom je bytostne kontemplatívny. Samozrejme, 
bývanie v dome, ktoré je podobou oddelenosti a intimity, nenegu-
je a neprerušuje väzby so svetom. Naopak! Môžeme to pozorovať už 
na samotnom povrchu akejkoľvek budovy, ktorá je vždy poréznou 
hranicou. Dvere sprístupňujú i zneprístupňujú. Možno ich otvárať 
zvonku aj zvnútra. Možno nimi vstúpiť aj odísť, možno sa v nich zdr-
žať, váhať, postáť. Podobne okno sprístupňuje vonkajší ruch vnútraj-
šku bez toho, aby narúšalo túto hranicu. Skutočný dom je teda vy-
budovaný na hraniciach interiority. Svojou fasádou čelí a otvára sa 

do vonkajšieho či až verejného priesto-
ru, zároveň však odopiera verejnosti 
svoju intimitu. Zviditeľňuje aj znevidi-
teľňuje a predstavení i architekti pod-
stupujúci cestu navrhovania kláštora 
by mali hľadať ich podobu a pomer. 

Domy vydeľujú ľudské bytosti 
od sveta a zároveň potvrdzujú ich väz-
by. Odopierajú vnútrajšok vonkajšku, 
a tak umožňujú prácu i kultúru. Odde-
ľujú viditeľné od neviditeľného, intím-
ne od verejného, pohostinné od nehos-
tinného, ustaraného. Levinas dokonca 
povie, že z pozície domu sa uskutoč-
ňuje latentné zrodenie sveta.8 Môže-
me sa teda vrátiť k počiatočnej otázke: 
Svet predpokladá dom. A rehoľný svet 
ešte akosi viac! Bytnosťou kláštora je 
umožňovať bývanie tak, že ochraňuje, 
prijíma, očakáva a sprevádza. Bytnos-
ťou kláštora je umožniť zasvätenému 
byť v prostej blízkosti a dôvernosti vecí 
i budovy. Nielen sa niekde zdržiavať 
a budovu využívať, ale budovu obývať, 
bývať v nej tak, ako má bývať človek. n

(pokračovanie nabudúce)

8  Porov. ibid., s. 168.

/ Holandský benediktín a významný architekt 

Hans Van der Laan (1904 – 1991) vo svojej 

knihe Architektonický priestor (1977) uvažuje 

o ľudských reakciách na skúsenosť priestoru 

tým, že sa v ňom usilujeme vybudovať svoj 

vnútorný priestor, dať mu formu. V roku 1985 

vydal knihu, ktorá v anglickom preklade 

vyšla pod názvom Hra foriem. Príroda, kultúra 

a liturgia. Obrázky sú z jeho realizácie 

opátstva vo Vaals.
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Ako Konferencia vyšších rehoľných predstavených na 
Slovensku sme sa tiež vydali spoločnou cestou kráčania 
a skúseností so synodalitou. Naše prvé stretnutie sa 
uskutočnilo online formou a zúčastnilo sa ho približne 
45 zástupcov rehoľných inštitútov a kongregácií. Stretnutie 
sa uskutočnilo 1. 3. 2022. Bolo pre nás dôležitým 
medzníkom zažiť synodálne spoločenstvo, hľadať odpovede 
na otázky, mať spoločný zážitok, ktorý viacerých povzbudil, 
aby sa vydali synodálnou cestou aj vo svojich rehoľných 
spoločenstvách. 

U vedomujeme si, že v zasvätenom živote sú už prítom-
né mnohé prvky synodality – kapitulné procesy v našich 
inštitútoch, voľby za účasti všetkých, dočasné mandá-

ty, ženské vedenie, intenzívne kontakty so všetkými charizmami 
Cirkvi atď. Na druhej strane si uvedomujeme aj potrebu napredo-
vania na synodálnej ceste, a to cez osobné obrátenie, pretože po-
známe svoje slabosti a chyby z minulosti.

Našu krehkosť spôsobuje jednak vonkajší tlak spoločnosti – 
čoraz väčší sekularizmus a krízy pandemické, vojnové či ekono-
mické. Zamýšľame sa však aj nad vnútornými tlakmi, ktorými sú 

SPRÁVY Z KVRPS

Synodálna cesta 
rehoľníkov 
na Slovensku

starnutie rehoľných spoločenstiev, úbytok 
nových povolaní atď. Vyjadrujeme ľútosť 
nad chybami a hriechmi minulosti, ktoré 
sa týkajú najmä sexuálneho a duchovného 
zneužívania zo strany našich členov. Pre-
mýšľame, či je úbytok rehoľných povolaní 
spôsobený našou nedokonalosťou, alebo 
ide o znamenie doby, ktoré nám umožní 
pochopiť len Duch Svätý.

Pri tom všetkom si však uvedomuje-
me, že chceme kráčať spolu a spolupraco-
vať medzi našimi inštitútmi, a tak pokra-
čovať v etablovaní zasväteného života na 
Slovensku. Táto spolupráca však musí byť 
otvorená voči všetkým ostatným. Vníma-
me potrebu zvýšiť informovanosť medzi 
biskupskou konferenciou a konferenciou 
vyšších rehoľných predstavených. Aby 
sme boli schopní odpovedať na volanie 
Ducha a na provokácie dejín, je dob-
ré pripomenúť si, že sa „zasvätený život 
nachádza v samom srdci Cirkvi“ (Vita con-
secrata 37). Preto sa cítime byť pozvaní 
do neustáleho rozlišovania. To vyžaduje 
permanentnú otvorenosť znameniam pri-
chádzajúcim od Ducha Svätého až k na-
čúvaniu vánku (por. 1 Kr 19, 12). Zasväte-
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ní sa svojím komunitným spôsobom života môžu stať 
pre túto dobu príkladom vzájomného porozumenia 
a spolupráce. Pritom chápeme, že sme pozvaní zlepšo-
vať vzájomné vzťahy v komunitách, prehlbovať svoj du-
chovný život, vedieť reagovať na súčasnú dobu, byť ver-
ní koreňom na jednej strane a na druhej viac otvorení 
najmä pre mladých a chudobných a vedieť odovzdávať 
živé Evanjelium. Preto sa chceme zamerať na zlepše-
nie našej permanentnej formácie, ktorá by pripodob-

ňovala zmýšľanie každej zasvätenej osoby Kristov-
mu zmýšľaniu. To nám pomôže napĺňať naše základné 
poslanie – ohlasovanie príchodu Božie kráľovstva no-
vým spôsobom, čím sa naša evanjelizácia stane živšou 
a radostnejšou.

Z 10 predkladaných tém sme pracovali s týmito 4 té-
mami: Počúvať, Viesť dialóg v Cirkvi a spoločnosti, Krá-
čať spolu na ceste, Formovať v synodalite. 

SPRÁVY Z KVRPS

Z našej reflexie:

1. Počúvanie. Vnímame, že je 
potrebné viac načúvať ľuďom, 
ktorým potom hovoríme o Ježišovi. 
Počúvanie Boha – spájať vertikálne 
(počúvanie Boha, spojenie s ním) 
aj horizontálne (ľudia). Naším 
poslaním je zdokonaľovať počúvanie 
– aj profesionálne, aj osobné. Treba 
zlepšiť oblasť počúvania smerom 
k mladým a počúvania žien. 
Potrebné je stále sa učiť počúvaniu 
od Ježiša – darovaniu času druhým. 
Ľudia nás vyhľadávajú, chcú, aby 
sme ich vypočuli a očakávajú našu 
podporu a modlitbu. Svet iba 
počúva, my sa aj modlíme. Ľudia sú 
hladní po vypočutí svojho príbehu, 
svojho života, niekedy sa aj boja, 
lebo majú skúsenosť, že dostanú iba 
oficiálny „recept“, riešenie, ktoré je 
umelé, to od nás nepotrebujú, ale 
potrebujú, aby sme ich sprevádzali 
a aby tak s našou pomocou sami 
prišli k riešeniu. 

2. Viesť dialóg v Cirkvi. Pre nás je 
prvým miestom vlastná komunita – 
spoločenstvo bratov a sestier, v ktorej 
sa učíme viesť dialóg, vychádzať 
ústretovo aj smerom k hierarchii. 
Nebáť sa vyjsť aj vo farnosti. Tiež 
je dôležité nanovo si pomenovať 
pozíciu rehoľných sestier – nie 
sú na to, aby slúžili kňazom vo 
farnosti, ale žili svoju charizmu. 
Ľudia vo svete nechápu náš spôsob 
života, najmä klauzúrnych sestier. Je 

potrebná väčšia otvorenosť zo strany 
rehoľného života. Nebáť sa nových 
moderných spôsobov komunikácie, 
médií ako takých, využiť napr. 
aj kresťanský koučing, spôsob 
moderného jazyka. 

3. Spoločníci na ceste. Je pravda, 
že niekedy radi kráčame sami, 
separovane a zaužívanými cestami, 
spoločné kráčanie je však pre nás 
dôležité. Najdôležitejší spoločníci 
sú členovia našich komunít, ľudia, 
ktorým slúžime v našich dielach, 
členovia laických spoločenstiev 
a tretích rádov, ale aj neveriaci, 
chudobní, susedia, ktorých denne 
stretávame, ľudia mimo Cirkvi, ktorí 
nechodia do kostola, dnes aj utečenci, 
ľudia, ktorí náhodou zaklopú na našu 
bránu, aj my medzi sebou navzájom 
sme si spoločníkmi na ceste. 

4. Formovať v synodalite. 
Formáciu vidíme v kráčaní spolu, 
takto tvoríme jednotu. Formuje 
nás hlavne Božie Slovo, stretnutie 
s Ježišom v Eucharistii. Naša 
formácia nemá byť iba intelektuálna, 
ale celistvá. Nielen ako rehoľníci, ale 
aj ako kresťania a ľudia – je nutné 
naše vnútorné obrátenie, aby sme 
vedeli byť jeden pre druhého – 
počúvanie, dialóg, zažitá láska, to 
je cesta formácie dnes, to sú účinné 
nástroje. Kde je miesto formácie? 
Naše komunity sú prioritným 
miestom našej formácie.

V rámci synodálnej cesty sa 
tiež konštatovalo, že viace-
rí rehoľníci boli zapojení na 
farskej aj diecéznej úrovni. 
Stretnutia sa uskutočnili aj 
na úrovni komunít a ich diel. 
Aj v tejto finálnej fáze chce-
me byť nápomocní, ak bu-
dú členovia KVRPS vyzvaní 
svojimi generálnymi vede-
niami predložiť spracované 
závery. n

V Bratislave 14. 6. 2022
Spracovali: P. Juraj Ďurnek, SChP, 

a sr. Renáta Jamborová, SSS
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SPRÁVY Z KVRPS

Piate Zhromaždenie 
Konferencie vyšších 
rehoľných predstavených  
na Slovensku 
sa uskutočnilo v Badíne
V dňoch 23. až 24. mája 2022 sa v Dome Xaver 
v Badíne uskutočnilo zasadnutie najvyššieho 
orgánu Konferencie vyšších rehoľných 
predstavených na Slovensku (KVRPS). Zo 75 
členov Konferencie sa na zasadnutí zúčastnilo 
53 vyšších rehoľných predstavených, resp. ich 
delegovaných zástupcov.

V prvej časti programu sa členovia Konferencie zaobe-
rali prebiehajúcou synodálnou cestou Cirkvi. Vypočuli 
si dostupné informácie o zapojení rehoľníkov v diecéz-
nych synodálnych tímoch a farských skupinách, ako aj 
závery k synodálnej ceste, ktorá sa uskutočnila na úrov-
ni Únie európskych konferencií vyšších rehoľných pred-
stavených (UCESM). 

V ďalšom programe uvažovali nad výstupmi prvej 
čiastkovej správy projektu Cyrilometodějskej teologic-
kej fakulty Univerzity Palackého v Olomouci pod náz-
vom Zasvěcený život dnes, ktorý sa realizoval aj v spo-
lupráci s KVRPS. Do projektu sa zapojilo približne 400 
respondentov – rehoľníkov z Čiech i Slovenska. Uvede-
né informácie odhaľujú isté tendencie a javy v zasväte-
nom živote, ktoré – ako bolo aj prítomnými rehoľníkmi 

konštatované – je dobré vziať do úvahy a ďalej s nimi 
pracovať. 

Zdieľaním a spoločným uvažovaním pokračoval ďal-
ší program Zhromaždenia. Prítomní členovia KVRPS 
vytvorili päť pracovných skupín, aby reflektovali témy, 
ktoré sa zdajú byť prioritné pre zasvätených na Sloven-
sku: spolupráca a etablovanie rehoľníkov, rozlišovanie, 
komunitný život, formácia a živá evanjelizácia. Výstupy 
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skupín boli zosumarizované a ďa-
lej sa nimi bude zaoberať vedenie 
Konferencie.

V popoludňajšom bloku sa 
Zhromaždenie venovalo aktuálnej 
situácii týkajúcej sa krízy na Ukra-
jine. Oboznámilo sa s informácia-
mi zo spracovaného dotazníka, kto-
rého realizáciu iniciovalo vedenie 
KVRPS, aby zmapovalo zapojenie 
reholí na Slovensku a poskytnutú 
pomoc z nich. K zasadnutiu sa on-
line pripojil aj Mons. Jozef Haľko, 
predseda Rady KBS pre migrantov. 
Spolu s ním rehoľníci zdieľali skúse-
nosti z poskytovania pomoci, ale aj 
ťažkosti, na ktoré v rehoľných pros-
trediach narážajú a ktoré je potreb-
né aktuálne riešiť, zvlášť v súvislosti 
s otázkou ubytovania a socializácie 
migrantov prichádzajúcich z Ukra-
jiny. 

V rámci programu privítali čle-
novia KVRPS medzi sebou Ing. Evu 
Güttlerovú, generálnu riaditeľku 
denníka Štandard, ktorá prítom-

ným predstavila tému mediálne-
ho etablovania reholí. Následne sa 
otvorila diskusia k témam mediali-
zácie a krízovej komunikácie, ktoré 
zostávajú výzvou pre Konferenciu 
a tiež pre jednotlivé rehole aj preto, 
že si stále viac uvedomujeme – ako 
to zaznelo aj v príspevku hosťa –, 
že „digitálny svet je dnes už reálny 
svet a treba sa ním zaoberať“.

SPRÁVY Z KVRPS

Program pod názvom HOLY- 
-DAYS pre kňazov aj rehoľné sestry 
ako ponuku istej prevencie pred vy-
horením a ťažkosťami v kňazskom 
a rehoľnom živote prišiel predstaviť 
hosť vdp. Andrej Darmo, zástupca 
tímu lektorov. Program pre kňazov 
sa bude realizovať 3. – 29. októbra 
2022 v Duchovnom centre misioná-
rov Najsvätejšieho Srdca Ježišovho 
v Nitre na Lukovom Dvore. Program 
pre rehoľné sestry sa uskutoční vo 
februári 2023 v Bacúrove.

V ďalšom pracovnom bloku 
boli predstavené štatistické údaje 
 KVRPS spracované k 31. 12. 2021. 
Aktuálne KVRPS zastrešuje 75 re-
hoľných inštitútov (47 ženských 
a 28 mužských), v ktorých žije cel-
kom 2 665 rehoľníkov (1 843 re-
hoľníčok a 822 rehoľníkov), z kto-
rých je 1 809 v produktívnom veku 
a 856 v dôchodkovom veku.

Program potom pokračoval in-
formáciami z ekonomicko-právnej 
oblasti. Zhromaždenie sa obozná-
milo s hospodárením KVRPS za 
rok 2021 a schválilo rozpočet na rok 
2022. Otvorila sa aj téma energií 
a krokov KVRPS súvisiacich s pre-
biehajúcou energetickou krízou. 

V ďalšej časti zasadnutia pred-
stavili členovia Rady KVRPS 
nové zloženie odborných komisií 
 KVRPS na obdobie 2022 – 2024, 
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Paul O’Sullivan, OP 

Svätá Filoména 
Divotvorkyňa 

Úcta k sv. Filoméne oží
va v súčasnosti aj na Slo
vensku. Kniha obsahuje 
jej životopis, opis mno
hých zázrakov, ktoré sa 
na jej príhovor dejú od 
objavenia jej relikvií až 
dodnes, modlitby k sv. 
Filoméne, informácie 
o rozvoji úcty k svätici na 
Slovensku, ako aj obra
zovú prílohu. Dozviete 
sa i to, že bola najobľú
benejšou sväticou sv. 
Jána Máriu Vianneya. 
Dňom jej liturgickej spo
mienky je 11. august, 
keď sa k svätici koná 
výročná púť v Spišskom 
 Podhradí.

Floris Gabriel 

Prebuď svoje srdce 
Po stopách mnícha  
Silvána a otcov púšte

Komiksová forma knihy 
nie je určená deťom, 
patrí do rúk mládeži 
a dospelým. V desiatich 
kapitolách sú uvedené 
pri jednotlivých vtipných 
a výstižných kresbách 
myšlienky sv. Silvána 
a ďalších púštnych otcov. 
Vyzývajú nás prebudiť 
svoje srdce k viere, 
nádeji a láske, nájsť 
skutočnú slobodu, pokoj 
a radosť vo svojom živote. 
Ponúkajú nám cestu 
k obráteniu. Nie je možné 
pripustiť si sv. Silvána 
bližšie k srdcu a ostať 
nezmenený.

Br. Martin Mária  

Kollár, OFMConv. 

Neustále sa radujte
Malý poradca  
pri budovaní  
vnútorného pokoja

Autor nám ponúka pomoc 
pri budovaní vnútorného 
pokoja útlou, avšak myš
lienkovo hutnou publiká
ciou. Opiera sa o citát sv. 
Pavla: „Ustavične sa raduj
te! Bez prestania sa mod
lite, pri všetkom vzdávaj
te vďaky.“ O pokoj, radosť 
v duši treba zabojovať 
vytrvalou modlitbou, stá
lym odovzdávaním sa do 
Otcovej vôle, prijímaním 
celého svojho života a ďa
kovaním za všetko. Publi
kácia obsahuje stručný vý
klad základných modlitieb.

Br. Martin Mária  

Kollár, OFMConv. 

Hľa, Tvoja Matka 
220 biblických  
ružencových rozjímaní 
a františkánsky ruženec

Publikácia obsahuje vzác
nu, netradičnú formu 
modlitby posvätného ru
ženca. Vo všetkých šty
roch ružencoch v mod
litbe Zdravas’, Mária po 
mene Ježiš nasleduje dô
vetok, ktorý približuje roz
jímané tajomstvo. Pre kaž
dý dôvetok je k dispozícii 
krátke rozjímanie s niekoľ
kými biblickými odkazmi. 
Tie majú veľkú hodnotu; 
pri ich čítaní si uvedomí
me, ako silno je modlitba 
posvätného ruženca za
kotvená v Božom slove.

ako aj ich prioritné témy. V záve-
re zaznelo ešte niekoľko dôležitých 
informácií a ponúk, a to k účasti 
na T22 a Expo povolaní v júli 2022, 
ako aj ponuka vzdelávania pre vyš-
ších rehoľných predstavených pro-
stredníctvom Seminára tvorby 
spoločenstva, ktorý sa uskutoční 
v dňoch 24. – 27. 10. 2022 v Badíne.

Počas Zhromaždenia si členovia 
KVRPS prevzali novú knihu Sila po-

volania (Rozhovor so Svätým  Otcom 
Františkom o zasvätenom živote 
v súčasnosti), ktorú pripravilo vy-
davateľstvo Don Bosco v spolupráci 
s KVRPS. Členky kontemplatívnych 
reholí si mohli prevziať aj nový do-
kument Hovorme o formácii, ktoré-
ho autorom je Mons. José Rodríguez 
Carballo, sekretár Kongregácie pre 
inštitúty zasväteného života a spo-
ločnosti apoštolského života. Doku-

ment chce byť „účinným nástrojom 
na ceste obnovy kontemplatívneho 
života, obnovy, ktorú si Cirkev veľmi 
želá...“ Kongregácia to potvrdila aj 
tým, že za posledné obdobie ponúk-
la viaceré dokumenty týkajúce sa 
kontemplatívneho života. n

sr. Jana Kurkinová, FMA, Sekretariát KVRPS

Foto k správe: P. Tomáš Brezáni, CM
 sr. Jana Kurkinová, FMA

SPRÁVY Z KVRPS
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Zopár knižných tipov  
od brata Ladislava

Č
ítajúc Katolícke noviny, 

naďabil som na inzerciu 

Spolku svätého Vojte

cha práve vydávajúceho zvä

zok esejí Hansa Urs von Baltha

sara a Josefa Ratzingera pod 

názvom Dve obhajoby. Vďačne 

som si vydýchol pri zistení, že 

vydaním Kasperovho textu edí

cia Theologica nezanikla, a zá

roveň ma preniklo vzrušenie, 

aké možno zažiť len na Sloven

sku pri stretnutí s novým vyda

ním skutočného teologického 

diela. Áno, ide o drobnosť, no 

nesmierne aktuálnu a vďaka za 

ňu! Ja však chcem upriamiť po

zornosť na nové vydanie kom

plexnejšej zbierky textov von 

Balthasara z ponuky CDK v pre

klade Ley Švancarovej, ktorá 

opätovne vychádza pod náz

vom Cesty k ujasnění. Rozlišo-

vání duchů. Ide o koncentro

vané, hutné náčrty kľúčových 

teologických tém, ktorých ne

pochopenie vedie nutne k myš

lienkovému zmätku, v ktorom 

sa slovenský katolicizmus ne

plodne vyčerpáva. Kiež by sme 

sa dočkali vydania prekladu 

jeho veľkej teologickej Trilógie!

Keď sa zmieni zneužíva

nie, určite je tou prvou asociá

ciou jeho sexuálna podoba. Ide 

však o omnoho širší problém 

zahŕňajúci interval týkajúci sa 

aj mocenského, ekonomického 

zneužívania či zneužívania sve

domia. V Edizioni San Paolo vy

šla v novembri 2021 kniha  

Il velo del silenzio. Abusi,  

violenze, frustrazioni nella  

vita religiosa femminile, 

 editovaná Salvatorem Cernu

ziom. Ide o zbierku anonymi

zovaných príbehov rehoľných 

sestier, zasvätených žien, ktoré 

si prešli zneužívaním v reho

liach, inštitútoch či v Cirkvi. Ide 

o šialené príbehy a kto pozná 

vnútorné milieu slovenských re

holí, aj mužských, nebude, žiaľ, 

až tak otrasený. Predhovor ku 

knihe napísala sestra Natha

lie Becquartová, podsekretárka 

Biskupskej synody vo Vatiká

ne. Jasne identifikuje súvislosť 

uvedených problémov s kleri

kalizmom, zneužívaním autority 

a riešenie vidí v aplikácii syno

dálneho modelu, ktorý vykoná

va a žije služobnú autoritu iným 

spôsobom. Jedna zo sestier, 

Nathalie, zdieľajúca svoj príbeh 

na stránkach knihy uzatvára, že 

evanjeliové sľuby by mali po

núkať cestu komplexného ľud

ského rastu a že ich nemožno 

„interpretovať a uplatňovať spô

sobom, ktorý infantilizuje, poni

žuje alebo dokonca manipuluje 

a ničí ľudí“. Bolestné, no nevy

hnutné čítanie!

Knihy Romana Guardiniho 

nestarnú, právom ich už možno 

označiť za klasické (z lat. clas-

sicus = prvotriedny). Nie inak je 

to v prípade Guardiniho „opus 

magnum“ Der Herr, ktorý práve 

vyšiel v dobrom českom prekla

de Vladimíra Petkeviča a Kar

la Šprunka vo vydavateľstve 

Triadá pod titulom Pán. Úvahy 

o osobe a živote Ježiša Kris-

ta. Neúplný slovenský preklad 

kapucína Šebastiána Jaďuďa 

vyšiel ešte ako samizdat. Urči

te nejde o dielo sterilné vďaka 

umŕtveniu vedeckou metodoló

giou. Je to vlastne vyjadrené už 

v názve – „Pán“, ktorý implikuje 

živú vieru, premenu srdca, vide

nie vierou a svojím unikátnym 

prístupom predchádza Ratzin

gerovu Kristovskú trilógiu. Je 

dobré, že vydanie je doplnené 

poučenými doslovmi od Mariu

sa Reisera a Karla Šprunka.

15. mája 2022 bol kanoni

zovaný Charles de Foucauld. 

Primälo ma to opäť vziať do rúk 

knihu listov faktického zakla

dateľa Malých bratov Ježišo

vých, ktorá vyšla v preklade 

jezuitov Jána Buchtu a Emi

la Krapku v roku 2003, v roku 

úmrtia ich autora, pod názvom 

Medzi ľuďmi. René Voillaume 

sa v nich prihovára svojim bra

tom. Uvažuje o ideáli fraternít, 

o modlitbe uprostred únavy 

dňa, o askéze, chudobe, práci, 

zamiešaní a stratení sa medzi 

ľuďmi, o intelektuálnom živote, 

čistote, poslušnosti, kňazstve, 

viditeľnosti/neviditeľnosti... 

Myslím, že ide o spiritualitu, kto

rá môže byť vo svete, do kto

rého precitá slovenská cirkev 

i jej rehole, už len viac a viac 

aktuálnejšou. Pre mňa osobne 

ide o milovanú a dôležitú knihu, 

ktorá zohrala významnú rolu 

v čase môjho noviciátu a štúdií 

začiatkom 90. rokov. Určite by 

stálo za to pozrieť sa jej priz

mou aj na utajený rehoľný život 

K
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v socializme, s ktorého významom 

si akosi stále nevieme dať rady...

V čase, keď budete mať v ru

kách toto číslo nášho časopisu, 

už bude asi po lete a jeho dusné 

sparno bude zabudnuté. No za

čítanie sa do južanských povie

dok veľkej americkej katolíckej 

spisovateľky Flannery O´Conno

rovej (1925 – 1964) vám môže 

jeho vnemy opätovne sprítomniť. 

Zbierku poviedok Všechno, co 

se povznáší, se musí setkat vy

dalo Argo v roku 2013 v preklade 

Marcela Arbeita, Petra Onufera, 

Františka Vrbu a Tomáša Vrbu. 

A hoci bola publikovaná posmrt

ne už v roku 1965, nestráca nič zo 

svojej brilantnosti. Neporovnateľ

né, intímne, paradoxné, neľútost

ne realistické príbehy vnútorných 

súžení a konfliktov, korenené 

skvelým čiernym humorom. A ak 

by ste dos tali chuť aj na jej ironic

ké prednášky, siahnite po českom 

preklade ich súboru, ktorý vyšiel 

v Argu v roku 2019 pod titulom 

Tajemství a mravy v preklade 

Marcela Arbeita.

Z Prvého listu Solúnčanom 

k nám znovu a znovu zaznie

va výzva „všetko skúmajte a čo 

je dobré, toho sa držte!“ (1 Sol 5, 

21). My možno nie, ale Thomas 

Merton to bral vážne. Čo to zna

mená skutočne poctivo „skú

mať“ a usilovať sa o rozumenie 

možno uvidieť v jeho knihe Mys-

tici a zenoví mistři, ktorú vydal 

v roku 2021 Barrister & Principal 

v českom preklade Jiřího Ogroc

kého. Táto kniha je tematicky 

omnoho bohatšia, než implikuje 

jej názov. Napríklad v skvelej ka

pitole „Panenství a humanismus 

u Západních Otců“ naďabíme na 

formuláciu: „Kresťanský humaniz

mus je omnoho obsažnejší ako 

humanizmus stoikov či akadémie, 

pokropený niekoľkými kvapka

mi svätenej vody a vyhlásený za 

oficiálny nejakým pápežským lis

tom. Je naplnený vedomím ľud

skej dôstojnosti a záväzkov, ktoré 

má človek ako Boží syn, ako Boží 

obraz, stvorený, obnovený a pre

menený v Slove, ktoré sa stalo Te

lom“ (s. 90).

Aj medzi zasvätenými na Slo

vensku je viacero takých, kto

rí píšu poéziu, pokúšajú sa o ňu 

a ona sa ich zmocňuje. A mož

no aj niektorým z nich je určená 

mimoriadna odborná monogra

fia z pera Josefa Vojvodíka a Jan 

Wiendla Jan Zahradníček.  Poezie 

a skutečnost existence, ktorú vy

dal v roku 2018 Institut pro stu

dium literatury. Na pozadí básnic

kého diela a ťažkých životných 

osudov jedného z najväčších ka

tolíckych básnikov 20. storočia sa 

autori snažia zodpovedať otáz

ku, ako preniká básnické naze

ranie do sveta a premieňa ho na 

básnický obraz. Ako sa vzájomne 

prenikajú básnická existenciálna 

skúsenosť a svet? Kniha na hony 

vzdialená od poézie predstiera

nej, banálnej, zbytočnej.

Kultúrny antropológovia a fi

lozofi kultúry častejšie hovoria 

o základnej mustre nášho vníma

nia, odlišujúc sakrálne/posvätné 

a profánne, sviatočné a všedné. 

Iste! Môže však byť niečo nepo

svätné/nesväté, nedotknuté stvo

rením, nepremenené vtelením? 

Nie je pre nás dôležitejšou pola

rita sväté verzus znesvätené? Ak 

o tom premýšľate, môžete siahnuť 

po knihe benediktínskeho mní

cha Davida SteindlRasta  Cestou 

ticha. Žít posvátné ve všední 

dny. Ide o český preklad z nem

činy od Udity Panconcelli, kto

rý vyšiel v nakladateľstve Holos. 

Prípadne siahnite po iných jeho 

slovenských prekladoch: v minu

lom roku vyšla v Petruse od Davi

da SteindlRasta kniha Hlbšie než 

slová v preklade Eleny Bakošo

vej a Márie Tíňovej a v roku 2018 

Vďačnosť tiež v preklade Eleny 

Bakošovej s predhovorom Karola 

Moravčíka.

n  Ladislav Tkáčik, OFMCap
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HISTÓRIA

Personálne zmeny v rehoľných inštitútoch 

• V službe predstavenej komunity Miles Jesu na 
Slovensku bola potvrdená na ďalšie 2-ročné obdobie 
sr. Markéta Matoušková, MJ.

• Generálna predstavená Kongregácie Notre Dame 
potvrdila vo februári 2022 v službe predstavenej 
sr. Máriu Filovú, CND, na obdobie ďalších 3 rokov 
(2022 – 2025).

• Generálna kapitula Rehole sv. Alžbety na svojom 
zasadnutí v dňoch 9. – 11. 3. 2022 zvolila novú 
generálnu predstavenú sr. Janu-Battistu Ružičkovú, 
OSE, ktorá nahradila v službe doterajšiu predstavenú 
sr. Máriu Ragulovú, OSE. 

• Za novú provinciálnu predstavenú (na zvyšné obdobie 
volebného triénia 2021 – 2024) v Misijnej kongregácii 
služobníc Ducha Svätého bola menovaná sr. Mária, 
Valéria Florková, SSpS. V službe nahradila sr. Janu 
Pavlu Tóthovú, ktorá bola zvolená za členku Generálnej 
rady Kongregácie. Nové provinciálne vedenie prevzalo 
službu od 20. 3. 2022. 

• Viceprovincia sv. Cyrila a Metoda sestier Rádu 
sv. Bazila Veľkého na Slovensku na svojej VI. 
viceprovinciálnej kapitule, ktorá sa uskutočnila 
v dňoch 3. – 5. 4. 2022 v Sečovciach, opätovne zvolila 
sr. Naukraciu Zavackú, OSBM, za predstavenú 
Viceprovincie.

• V čase od 7. do 13. mája sa uskutočnila pracovná 
a volebná generálna kapitula Kongregácie Milosrdných 
sestier sv. Vincenta – satmárok, na ktorej bolo zvolené 
nové generálne vedenie. Generálnou predstavenou 
bude sr. M. Irena, Alžbeta Kopanicová, SMVS, ktorá 

nahradí v službe doterajšiu generálnu predstavenú 
sr. Pavlu Draganovú, SMVS. Kongregácia zároveň 
schválila aj štrukturálnu zmenu: na Slovensku bude 
mať už iba generálne vedenie (t. j. nebude mať 2 vyššie 
rehoľné predstavené, čím sa zníži aj počet členiek 
KVRPS za ŽR na 46). Do prevzatia služby novej 
generálnej predstavenej (júl 2022) naďalej pokračuje 
v službe súčasná provinciálna predstavená sr. Belarmína 
Ivančáková, SMVS, ktorá bola zvolená za jednu 
z generálnych radkýň Kongregácie.

• Provinciálna kapitula Rehole menších bratov – 
Františkánov na Slovensku zídená v Bratislave dňa 
19. 5. 2022 zvolila nové vedenie provincie. Novým 
provinciálnym ministrom sa stal br. Juraj Mihály, 
OFM. V službe nahradil doterajšieho predstaveného br. 
Františka Olberta, OFM. n

sr. Jana Kurkinová, FMA, sekretariát KVRPS

SPRÁVY Z KVRPS


